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دومین کلان بیمارســتان مدرن و مجهز کشــور با نام »غدیر« در مرکز پزشکی، آموزشی و درمانی شهدای تجریش با حضور رئیس جمهور افتتاح شد و به 
بهره برداری رسید. به گزارش ایسنا، پروژه ساخت کلان بیمارستان غدیر در قالب طرح توسعه بیمارستان شهدای تجریش به همت یکی از خیرین سلامت 
در ســال ۱۳۹۰ در زمینی به مســاحت ۶۰۰۰ متر مربع کلید خورد و در سال ۱۳۹۴ با پیشرفت فیزیکی حدود ۵ درصد جهت تکمیل و احداث به قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیا )ص( واگذار شد. با شروع دولت مردمی سیزدهم و تاکیدات آیت الله رئیسی مبنی بر تکمیل پروژه های نیمه تمام عملیات اجرایی پروژه 

با فوریت پیگیری و با حمایت های مسئولین و اهتمام شبانه روزی، با هزینه ای بالغ بر ۱۴۰۰ میلیارد تومان تکمیل و به مرحله بهره برداری رسید.

www.sobh-eqtesad.ir

همزمان با عید ولایت و امامت

کلان بیمارستان »غدیر« با حضور رئیسی افتتاح شد
info@sobh-eqtesad.ir

نگاهی به زیر پوست پاریس

جمهوریت در فرانســه در تعارض با سلطنت و با براندازی سلطنت 
تاســیس و در طول زمان ، تفکر ســلطنت طلبان بر روح جمهوری 
های فرانســه غالب آمده و امروز صدای جسم جمهوریت در تعارض 
با روح ســلطنت همان خواســته هایی را دارد که در سال های بپا 
داری گیوتین داشــته است.تغییر ســلطنت به جمهوریت خواست 
مردم در ســالهای آخر قرن ۱۸ و آغازین قرن ۱۹ مبتنی بر برابری 
و برادری به شــکل انقلاب امروز هم بروز نموده . ان روز با شــورش 
۱۰ اوت ۱۷۹۲، کارکنان ادارات فرانســوی به کمک مردم عادی بر 
نگهبانــان کاخ تویلری  یورش برده  و با ورود به کاخ ،ششــصد نفر 
از گارد حفاظت  سوئیســی مخصوص پادشــاه را کشتند و خواهان 
برکناری پادشــاه شدند.همین  زمان مجلس قانونگذاری، که قبل از 
اعــلام جمهوری اول در قدرت بود،در تهدید خارجی بســر می برد. 
فرانســه درگیر جنگ با پروس و اتریش بود. در ژوئیه ۱۷۹۲، دوک 
بروانشوایک، فرمانده ارتش اتریش و پروس،  تهدید کرد که اگر مویی 
از سر پادشاه فرانسه، لوئی شانزدهم، کم شود، پاریس را نابود خواهد 
کرد.این تهدید خارجی آشفتگی سیاسی فرانسه را در بحبوحه انقلاب 
فرانسه تشــدید کرد و شور و احساس انقلابی را در میان جناح های 
مختلف در فرانســه  عمیق تر کرد. مانند همین وضع کنونی روز به 
روز خشــونت شکل تازه تری گرفت . در هفته اول سپتامبر ۱۷۹۲، 
جریان هایی برای پیشگیری از تغییر در حکومت  به زندان های شهر 
نفوذ کردند و بیش از نیمی از زندانیان، از جمله اشــراف، روحانیون، 
و زندانیان سیاسی، و همچنین جنایتکاران عادی، مانند روسپی ها و 
دزدان کوچک را کشتند. بسیاری از قربانیان در سلول های خود مورد 
تجاوز قرار گرفتند. و ســپس یا به قتل رسیدند یا زخمی شدند. این 
روز به کشتار سپتامبر معروف شد. در نتیجه افزایش خشونت مردم 
و بی ثباتی سیاســی سلطنت مشروطه جدید، یک حزب متشکل از 
شــش عضو مجلس قانونگذاری فرانسه وظیفه نظارت بر انتخابات را 
بر عهده گرفت. کنوانســیون حاصل از این انتخابات با دو هدف لغو 
سلطنت و تدوین قانون اساسی جدید آغاز به کار کرد. اولین اقدام این 
کنوانسیون اعلام جمهوری و سلب همه قدرت های سیاسی از شخص 
پادشــاه بود. مدتی بعد لویی شــانزدهم،  به جرم خیانت بزرگ در 
دسامبر ۱۷۹۲ محاکمه شدو به فاصله یک ماه  در ۱۶ ژانویه ۱۷۹۳ 
او محکوم و در ۲۱ ژانویه اعدام شد. در سراسر زمستان ۱۷۹۲ و بهار 
۱۷۹۳، پاریس با شورش های غارت مآبانه  غذایی و گرسنگی دسته 
جمعی گرفتار بود. کنوانســیون جدید تا اواخر بهار ۱۷۹۳ برای رفع 
مشکل کار چندانی انجام نداد و در عوض به مسائل جنگی مشغول 
بود. سرانجام، در ۶ آوریل ۱۷۹۳، کنوانسیون کمیته امنیت عمومی 
را ایجاد کرد، و وظایف مهمی را به عهده آن گذاشــت  ، رســیدگی 
به جنبش های رادیکال ، کمبود مواد غذایی و شــورش ها، شــورش 
در  وانده  و برتاین، شکســت های پی در پی  ارتش و ترک خدمت 
فرماندهــان آن از جمله این ماموریت ها بود. کمیته امنیت عمومی 
راهبرد حکومت وحشــت را به اجرا گذاشــت و گیوتین با ســرعت 
فزاینده ای بر ســر مخالفان  جمهوریت فرود آمد و دوره ای که امروز 
به نام حکومت وحشت شناخته می شــود آغاز شد.علیرغم افزایش 
نارضایتی از کنوانسیون ملی به عنوان یک نهاد حاکم، کنوانسیون در 
ژوئن پیش نویس قانون اساسی ۱۷۹۳ را تهیه کرد که در اوایل اوت 
با رای مردم به تصویب رســید. با این حال، کمیته امنیت عمومی به 
عنوان یک دولت »اضطراری« در نظر گرفته شــد و حقوق تضمین 
شــده توسط اعلامیه حقوق بشر و شهروندی ۱۷۸۹ و قانون اساسی 
جدید اجرایی نشــد. امروز مردم فرانسه هوای ۲۳۰ سال پیش خود 
را احیا نمــوده و درک عمیقی از تغییــر در روح حکومت به تزویر 
، ســلطنت زیر پوســت جمهوریت را لمس میکنند. و این امر یک 
نا رضایتی کاملا پایدار اســت و در قالب اعتراض های متفاوت بروز 
میکند. بوضوح میتوان دید  آنچه در نا آرامی های  پاییز سال ۱۴۰۱ 
در ایران رخ نمود کاملا با خواســت فرانسویان وجود دارد، متفاوت 
اســت.  تفاوت در ماهیت این نا ارامی هاست. خواست فرانسوی ها 
یــک تغییر ماهوی در کل نظام به ظاهر جمهوری در فرانســه و در 
باطن ســلطنت را دنبال میکند.  ولی خواســته نا ارامی ها در ایران 
به اقلیتی ترکیبی از اداره یک پروژه براندازی از شــکل غلبه اوباش 
و مــزدوران و عده ای فریب خورده با ابزار رســانه ای داخل و خارج 
بر حاکمیت ، و کاملا همانند جریان کودتای ۲۸ مرداد بود. تا جایی 
که ناآرامی و اعتراضات و نحوه کنترل این پدیده، از جمله مســائلی 
است که در پی تغییرات سیاسی اجتماعی پس از جنگ تحمیلی در 
برخی نقاط کشور ما برای مسئولان جمهوری اسلامی اهمیت خاصی 
پیدا کرده و تلاش هایی از سوی حاکمیت برای تقویت سیستم های 
امنیتی و انتظامی بعنوان منابع کنترل اجتماعی صورت گرفته است. 
این اعتراضات موجی از نظریه پردازی را در رابطه با ماهیت، ریشــه 
ها و پیامدهای موضوع بدنبال داشته است . بسیاری از تحلیل گران 
به نقد و تحلیل این موضــوع پرداخته و تعابیر متفاوتی بکار گرفته 
اند. فاصله ماهوی و عمق نا آرامی ها در مقایسه با آن چه در فرانسه 
رخ نموده امروز کاملا پیدا و آشــکار است و طبعا  حاکی از تفاسیر 
گوناگون و گاهاً متعارض با یکدیگر نیز هست.هر دو جریان چه ایران 
و چه فرانسه امروز  با عناوینی همچون اغتشاش اجتماعی، جنبش 
اجتماعی، و حتی در ایران به عنوان  فتنه جدید و ... در دســت نقد 
و تحلیل اســت. طرح این ســوال که ناآرامی های پاییز ۱۴۰۱ در 
جمهوری اسلامی ایران براساس چه مولفه یا مولفه هایی قابل تبیین 
است و طرح سئول دوم که نا آرامی های فرانسه چگونه قابل تحلیل 
هســتند ، می تواند نقطه افتراق این دو جریان را بوضوح روشــن و 
جلوی چشم مخاطبان ارجمند قرار دهد. امروز جریان های سیاسی 
داخلی اعم از غرب گرایان و ســکولار ها در حیرت  بســر می برند 
کــه چگونه الگوی ذهنی خود را برای تحمیل به محتوای فکری در 
نظام وارونه و از هم پاشیده می بینند. آنها که کاربست نظریه کنش 
ارتباطی)هابرماس( را در تحلیل اعتراضات سیاسی و اجتماعی موثر 
می دانند امروز در بهت و سکوت بسر می برند که چرا یک باره ایده 
آل های قابل اندازه گیری خود را فروپاشــیده میبینند. جمهوریتی 
که بظاهر قرار بود انگ بی عدالتی را بر سر همه جهانیان بزند امروز 
به شــکل وحشــیانه در تقابل با عدالت خواهان بومی خود به سلاح 
گرم و سرد دست آزیده تا خیزش اجتماعی مبتنی بر فهم عمیق از 
درک محتوای ســلطنت به نام جمهوریت را خاموش و در گلو خفه 

کند. والسلام

سـرمقـاله
حمید رضا نقاشیان

سیگنال منفی عربستان و روسیه به بازار نفت 

تصمیم عربستان سعودی و روسیه برای تمدید کاهش تولید داوطلبانه، احتمالا به عنوان یک سیگنال 
منفی برای قیمت نفت دیده می شود، زیرا تائید می کند که نگاه های خوش بینانه به رشد تقاضا، ضعیف 
شده است. به گزارش ایسنا، عربستان سعودی که بزرگترین صادرکننده نفت جهان است، دوشنبه هفته 
جاری اعلام کرد کاهش تولید داوطلبانه یک میلیون بشــکه در روز که برای ژوییه برنامه ریزی شــده 
بود را در اوت هم ادامه خواهد داد و احتمال ادامه این کاهش در ماه های آینده وجود دارد. روسیه که 
دومین صادرکننده بزرگ نفت اســت، اندکی بعد از اعلام تصمیم عربستان سعودی، اعلام کرد عرضه 
نفت خود را در اوت، به میزان ۵۰۰ هزار بشــکه در روز کاهش خواهد داد. اقدام عربســتان سعودی و 
روســیه به معنای آن اســت که مجموع کاهش تولید که اعضای گروه اوپک پلاس متعهد شده اند، به 
۵.۱۶ میلیون بشــکه در روز معادل حدود پنج درصد از تقاضای جهانی می رسد. سعودی ها حرف های 
همیشــگی را تکرار کرده و می گویند که کاهش تولید اضافی برای حمایت از ثبات و توازن بازارهای 
نفت ضروری است. اما در واقع، منظور سعودی ها از ثبات و توازن بازار این است که عربستان سعودی 
می خواهد قیمت نفت را در ســطحی نگه دارد که به حد کافی بالا باشد. هر چند این سطح قیمت به 
صورت عمومی فاش نشــده است اما اکثر ناظران و تحلیلگران بازار بر این باورند که قیمت مورد نظر، 
حدود ۸۰ دلار در هر بشــکه است. اقدام سعودی ها و روس ها تاثیر چندانی در قیمت ها نداشت و تنها 
باعث افزایش موقتی بهای معاملات شد. واکنش بازار نشان می دهد که سرمایه گذاران بازار نفت دیگر به 
سناریوهای خوش بینانه اوپک و آژانس بین المللی انرژی که از رشد تقاضا برای نفت در سال میلادی 
جاری خبر می دهند، باور ندارد. انتظارات برای افزایش تقاضای جهانی برای نفت به میزان بیش از دو 
میلیون بشکه در روز در سال ۲۰۲۳ بر اساس بهبود اقتصادی چین بوده که سهم عمده ای از مجموع 
رشد تقاضا دارد. اما روند احیای اقتصاد چین نابرابر بوده و بعضی از بخش های اقتصاد این کشور مانند 
خرده فروشــی، عملکرد قوی دارند در حالی که بخش های دیگر مانند ســاخت و ساز ملک و تولید، 
مایوس کننده بوده است. شاخص مدیران خرید بخش تولید چین در ژوئن منفی ماند اما از ۴۸.۸ واحد 
در ماه مه، به ۴۹ واحد بهبود پیدا کرد. این شاخص در سه ماه گذشته پایین مرز ۵۰ واحد مانده است 
که به منزله رشــد منفی پس از شــروع قوی سال و صعود به ۵۲.۶ واحد در فوریه است. اهمیت چین 
برای بازار نفت سوال بازار نفت این است که آیا آمار اقتصادی ضعیف چین، به منزله واردات کمتر نفت 
خواهد بود، به خصوص اگر سایر کشورهای جهان همچنان شاهد ضعف اقتصادی هستند. واردات نفت 
به چین در ماه های اخیر که پالایشگاه ها، تولیدشان را برای بهره بردن از رشد سفرهای داخلی در دوران 
پساکرونا افزایش دادند و همچنین صادرات بالای سوخت، قوی بوده است. طبق آمار گمرکی رسمی، 
واردات چین در پنج ماه نخست سال ۲۰۲۳ در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته، رشد ۶.۲ درصدی 
داشــت و به ۱۱.۱۳ میلیون بشکه در روز رســید. این روند قوی احتمالا در ژوئن هم ادامه پیدا کرده 
و رفینیتیو اویل ریســرچ، واردات نفت به چین را ۱۲.۵ میلیون بشکه در روز برآورد کرده که سومین 
رکورد بالا خواهد بود. اختصاص سهمیه بالاتر برای واردات نفت، عاملی است که می تواند واردات نفت به 
چین را در نیمه دوم سال قوی نگه دارد اما احتمالا تا حد زیادی به قیمت نفت بستگی خواهد داشت. 
چین همچنین ذخایر نفت خود را تقویت کرده و در پنج ماه نخست امسال، ۷۳۰ هزار بشکه در روز به 
ذخایرش اضافه کرده و تنها در ماه مه، ۱.۷۷ میلیون بشکه در روز نفت را ذخیره سازی کرد. این سطح 
از ذخیره ســازی به پالایشگاه های چین امکان می دهد در صورت افزایش قیمت نفت به دلیل کاهش 
تولید اوپک پلاس، از ذخایر موجود برداشت کنند. در واقع، چین و عربستان سعودی و روسیه ممکن 
اســت دست به یک بازی زده باشند. اگر سعودی ها و روس ها موفق شوند قیمت نفت را تقویت کنند، 
چین می تواند وارداتش را کاهش دهد که به نوبه خود، باعث می شود تولیدکنندگان عرضه خود را برای 
حفظ قیمتها، محدود کنند. بر اساس گزارش رویترز، از سوی دیگر، اگر قیمت نفت پایین ۸۰ دلار در 
هر بشــکه بماند، پالایشگاه های چینی به حجم بالای واردات نفت که در ماه های اخیر داشته اند ادامه 

می دهند، به خصوص اگر بتوانند سوخت های پالایش شده را با سود معقول، بفروشند.

توییتر در نامه ای که توسط الکس 
اســپیرو، وکیل توییتر، به مارک 
زاکربرگ، مدیر عامل شرکت مادر 
فیس بوک ارسال شد، تهدید کرد 
که از متــا پلتفرمز به دلیل عرضه 
 )Threads( اپلیکیشــن جدید تردز

شکایت خواهد کرد.
به گزارش ایســنا، اپلیکیشن تردز 
روز چهارشــنبه راه اندازی شــد و 
بیــش از ۳۰ میلیــون کاربر عضو 
آن شدند. به نظر می رسد شرکت 
متا با اســتفاده از میلیاردها کاربر 

اینســتاگرام، قصد دارد با توییتر ایلان ماسک 
رقابت کند. وب سایت خبری سمافور، نخستین 
رســانه ای بود که گزارش کــرد وکیل توییتر 
در نامه خــود، متا را متهم کرده با اســتخدام 
کارمندان سابق توییتر، به اسرار تجاری و سایر 
اطلاعات بسیار محرمانه توییتر دسترسی پیدا 
کرده است و همچنان دسترسی دارد. اسپیرو در 
این نامه نوشت: توییتر قصد دارد حقوق مالکیت 
معنوی خود را به شــدت اعمــال کند و از متا 
می خواهد اقدامات فوری برای توقف اســتفاده 
از اســرار تجاری توییتر یا سایر اطلاعات بسیار 

محرمانه انجام دهد. یک منبع آگاه در گفت و گو 
با رویترز، محتویات این نامه را تایید کرد. اندی 
استون، سخنگوی متا در پستی در تردز گفت: 
هیچکس در تیم مهندسی تردز، کارمند سابق 
توییتر نیســت. یکی از کارمندان ارشــد سابق 
توییتر هم به رویترز گفت: از این که هیچ کدام 
از کارمندان سابق توییتر در تردز کار می کنند، 
اطلاع ندارد و هیچ کدام از پرسنل ارشد توییتر 
در متا حضور ندارند. در همین حال، ماسک در 
پاسخ به توییتی که به این خبر اشاره کرده بود، 
نوشــت: رقابت خوب است، تقلب خوب نیست. 

متا علاوه بر فیــس بوک، مالک 
اینســتاگرام هم اســت. از زمان 
توسط  توییتر  شــدن  خریداری 
ایلان ماســک، توییتــر رقیبانی 
نظیر ماســتودون و بلو اســکای 
پیدا کرده است. با این حال، رابط 
کاربری تردز، شبیه توییتر است. 
اما تردز از جســتجوی کلید واژه 
یا پیام مستقیم، پشتیبانی نمی 
کند. کارشناسان حقوق مالکیت 
معنــوی از جمله مــارک لملی، 
استنفورد،  دانشگاه  حقوق  استاد 
می گویند که برای طرح ادعای ســرقت اسرار 
تجــاری علیه متــا، توییتر به جزئیات بســیار 
بیشــتری از آنچه در این نامه آمده است، نیاز 
دارد. بر اســاس گزارش رویترز، به گفته جین 
فرومر، اســتاد دانشــگاه نیویورک، شرکتهایی 
که مدعی به ســرقت رفتن اسرار تجاری خود 
هستند، باید نشــان دهند که اقدامات معقولی 
برای محافظت از اســرار شــرکت خــود انجام 
داده اند. چنیــن پرونده هایی اغلــب پیرامون 
سیستم های امنی هستند که به نوعی دور زده 

شده اند.

تهدید توییتر برای شکایت از رقیب اینستاگرامی

وزیران نفت ایران و مصر در حاشیه هشتمین سمینار بین المللی اوپک درباره بازار نفت و 
تجارت انرژی مذاکره کردند. به گزارش ایلنا از وزارت نفت، جواد اوجی، وزیر نفت و طارق 
المولا، وزیر نفت و گاز مصر امروز )پنجشنبه، ۱۵ تیرماه( در حاشیه هشتمین سمینار 
بین المللــی اوپک دیدار و گفت وگو کردند.همکاری هــای دوجانبه و مبادلات در حوزه 
تجارت انرژی، فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی از محورها مذاکرات دو طرف 
در حاشیه این رویداد بین المللی در وین بود. وزیر نفت ایران و وزیر نفت مصر همچنین 
درباره صادرات خدمات فنی و مهندسی به ویژه در حوزه گاز و گازسوز کردن خودروها 
تبادل نظر کردند.  نکته مهم آن است که در چند دهه اخیر روابط دیپلماتیک بین مصر 
و ایران متوقف بود و این موضوع باعث شده است تا با حل و فصل مشکلات سیاسی بین 
دو کشور، فضا و زمینه مشترک همکاری در بخش های نفت و گاز فراهم شود. اوجی روز 
چهارشنبه )۱۴ تیرماه( در هشتمین سمینار بین المللی اوپک و دومین نشست وزارتی 
با عنوان »ســرمایه گذاری، تأمین مالی و راهبردهای رشد فراگیر نفت« گفت: یکی از 
مواردی که اشــتیاقم را برای حضور در این ســمینار بیشتر می کرد، ارائه دستاوردها و 
ظرفیت های ایران بود، همچنین آماده جذب ســرمایه گذاران در حوزه های بالادست، 
پایین دســت و جمع آوری گازهای همراه هستیم و از این همکاری استقبال می کنیم. 
وی  با اشاره به اینکه در بهینه سازی انرژی نیز پروژه هایی در حوزه حمل ونقل، صنایع 
و نیروگاه ها تعریف شــده اســت، تصریح کرد: در همه پروژه های مربوط به جمع آوری 
گازهای همراه، انرژی های تجدیدپذیر و بهینه ســازی مصرف انــرژی فراخوان جذب 
سرمایه گذار در داخل و خارج از کشور منتشر شده است و از هر سرمایه گذاری در این 

عرصه اســتقبال می کنیم. وزیر 
در  ســرمایه گذاران  گفت:  نفت 
این بخش ها می توانند به مقدار 
انرژی صرفه جویی شده، صادرات 
داشــته باشــند که این موضوع 
می توانــد برای ســرمایه گذاران 
هشتمین  باشد.  جذاب  خارجی 
سیمنار بین المللی اوپک با شعار 
»به سوی یک گذار انرژی پایدار 
و فراگیر« میزبان چند نشســت 
وزارتــی و میزگــرد بلندپایه با 
حضور وزیــران نفــت و انرژی 
کشــورهای عضو اوپک و برخی 

مهمانان ویژه از وزیران نفت و انرژی کشــورهای تولیدکننده غیراوپک و مصرف کننده، 
مدیران عامل شــرکت های بزرگ نفــت و گاز جهان، محققان، کارشناســان و جامع 
دانشگاهی فعال در حوزه انرژی خواهد بود. در مجموع، طی دو روز برگزاری این سیمنار 
)چهارشنبه و پنجشــنبه ۱۴ و ۱۵ تیرماه(، چهار نشست وزارتی و ۶ میزگرد بلندپایه 
برگزار و درباره مهم ترین موضوع های مربوط به انرژی دنیا بحث و بررســی می شــود. 

هشتمین سمینار بین المللی اوپک امروز به کار خود پایان می دهد.

مذاکرات نفتی ایران و مصر در حاشیه سمینار بین المللی اوپک

رئیس جمهور: 

لازمه افزایش امید، اقدام و عمل است

گام بلند دولت در انتقال آب از 
خلیج فارس

قیمت نفت همچنان در مسیر صعود

طرح انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس قرار اســت در گام نهایی، منابع آبی جدید هفت استان هرمزگان، 
کرمان، خراســان جنوبی، خراسان رضوی، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان را تامین کند و آنطور که رییس 
جمهور اعلام کرده در یک سال گذشته به اندازه چند سال روی انتقال آب خلیج فارس کار شده است. به گزارش 
ایسنا، افزایش بحران های آبی در طول چند سال گذشته منجر به تسریع در طرح های انتقال آب از خلیج فارس 
و دریای عمان به فلات مرکزی ایران شــد. هدف از اجرای این طرح ها تامین آب استان ها در بخش های شهری، 

کشاورزی و صنعتی است......

درآمد نفت و گاز روسیه یک چهارم آب رفت

مالیات دریافتی از خانه های لوکس کم تر از قیمت یک خانه! در حوزه فولاد تقریبا خودکفا هستیم
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گزیده خبر

نظر نمایندگان درباره واردات خودروی 
کارکرده و تعیین سقف سن بازنشستگی

مباحث مطــرح در رابطه با »واردات خودروهای کارکرده« و »تعیین ســقف ســن 
بازنشســتگی« دو موضوع مهمی بودند که در هفته گذشته در صدر خبرهای مجلس 
شورای اسلامی قرار داشتند. به گزارش ایسنا مهمترین خبرهای دومین هفته تیرماه 
۱۴۰۲ را مــرور مــی کنیم: در هفته ای که گذشــت خبری که بیشــتر مورد توجه 
مخاطبــان قرار گرفت در رابطه با واردات خودروهای کارکرده بود که بر این اســاس 
جلال رشیدی کوچی، عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در مجلس با اشاره 
به تایید مصوبه واردات خودروهای کارکرده توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام با 
تاکید بر ضرورت تعیین تعرفه های متعادل گفت که انتظار می رود دولت در تعیین 
تعرفه واردات خودرو نگاه جامعی داشته باشد اما قطعا با واردات خودروهای کارکرده 
قیمت خودرو روند کاهشی را طی خواهد کرد. نظر نمایندگان درباره واردات خودروی 
کارکرده و تعیین ســقف ســن بازنشســتگی . وی همچنین گفت که تعرفه یا سود 
بازرگانی که دولت در بودجه برای واردات خودروی نو در نظر گرفته بود افزایش زیاد و 
بعضا تا سه برابر داشته است. البته به صورت پلکانی و ۱۷۰ درصدی برای خودروهای 
بالای ۳ هزار سی سی است و قرار نیست که خودروهای اقتصادی را نیز شامل شود. 
ولی اسماعیلی، رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی هم هفته گذشته 
در رابطه با مباحثی که در خصوص تعیین سقف سن بازنشستگی مطرح شده بود گفت 
که این کمیسیون در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم با بندهایی از این لایحه که در 
آن سقفی برای سن بازنشستگی تعیین شده بود، مخالفت کرد. اسماعیلی همچنین 
توضیح داد که اگر پنج سال دریافتی حقوق آخر خدمت ملاک دریافتی بازنشستگی 
باشد باعث کاهش حقوق بازنشستگان خواهد شد. مثلا اگر حقوق یک بازنشسته ۱۶ 
میلیون تومان باشد با ملاک دریافتی پنج سال آخر خدمت حقوقش به ۱۱ میلیون و 
۷۰۰ کاهش پیدا می کند. لذا ما این بند را هم از لایحه برنامه هفتم حذف کردیم. در 
هفته ای که گذشت محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی نیز که در اولین 
کنگره بزرگداشت شهدا و ســرداران شهید سازمان حفاظت اطلاعات سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی )عرشیان بی نشــان( حضور یافته بود، گفت که امروز سپاه پاسداران 
با تســلط اطلاعاتی در منطقه و در عرصه ملی به همه توطئه های دشمنان در داخل 
و خارج مســلط بوده و آنها را خنثی می کند. قالیباف همچنین در چهارمین نشست 
تخصصی از سلســله نشست های هم اندیشی درباره لایحه حمایت از فرهنگ عفاف و 
حجاب که با حضور جمعی از بانوان صاحب نظر حوزه زنان و خانواده برگزار شد شرکت 
کرد و گفت که عفاف و حجاب در همه ابعاد و طیف های جامعه بدون استثنا اثرگذار 
است. همچنین رئیس مجلس شــورای اسلامی با پیوستن به اپلیکیشن »تردز«، در 
صفحه شخصی خودش نوشت که طرح مجلس برای واردات خودروی کارکرده انحصار 
بازار خودرو را می شکند. علیرضا شهبازی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس هم 
گفت که کمیسیون برنامه و بودجه در جریان بررسی برنامه هفتم توسعه پیشنهادی 
مبنی بر همسان سازی حقوق بازنشستگان کشوری، لشکری و تامین اجتماعی تصویب 
کرد.در هفته گذشــته سوء قصد به جان یک نماینده نیز خبرساز شد. حجت الاسلام 
مجید ناصری  نژاد، نماینده مردم شادگان در مجلس شورای اسلامی به ارائه توضیحاتی 
درباره چگونگی سوءقصد به جانش پرداخت و گفت که در مراسم کلنگ زنی دانشکده 
پرستاری شادگان با جمعی از مسئولان از جمله رئیس دادگستری حضور داشتم که 
جوانی حدود ۳۰ ســاله، بنزین را روی سرم ریخت. او می خواست من را آتش بزند اما 
فندکش روشن نشــد. عزت الله اکبری تالارپشتی، رئیس کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شــورای اســلامی هم در رابطه با تأثیر واردات خودروهای کارکرده به کشور 
توضیحاتــی ارائه کرد و از جمله تأثیــرات واردات خودروهای کارکرده بر بازار داخلی 
را تأثیر آن در حوزه رقابت بین تولیدکنندگان و کاهش تقاضا دانســت. این نماینده 
مجلس همچنین گفت که به نظر من مشکل این موضوع این است که بانک مرکزی 
از یک طرف می گوید ارز ندارم و از سوی دیگر نیز اعلام می کند که باید نزد ما ثبت 
ســفارش کرده و ارز دریافت کنید، اما ما راه حل این موضوع را حضور خود مردم می 
دانیم. هفته گذشته ولی الله بیاتی، سخنگوی کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها در 
مجلس شورای اسلامی هم گفت که پیش بینی ما این است که انتخابات دوازدهمین 
دوره مجلس شورای اسلامی با قانون جدید انتخابات برگزار می شود. وی درباره اینکه 
آیا طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس به این دوره از انتخابات خواهد رسید، بیان کرد: 
تاکنون انتخابات مجلس به صورت اکثریتی برگزار می شد ولی در طرح اصلاح موادی 
از قانون انتخابات مجلس شــورای اسلامی پیش بینی کردیم تا انتخابات در تهران به 
صورت تناســبی برگزار شود چراکه برگزاری انتخابات تناسبی، این فرصت را به همه 
گروه ها می دهد تا کرســی های مجلس را به دســت آورنــد. مجتبی توانگر، رئیس 
کمیته دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس هم در هفته ای که گذشت گزارشی از 
وضعیت قانونی ریال دیجیتال ارائه کرد و در نامه ای به محمدرضا پورابراهیمی رییس 
کمیســیون اقتصادی مجلس به تشــریح گزارش این کمیته از وضعیت قانونی ریال 
دیجیتال پرداخت. وی همچنین تأکید کرد که در هر صورت لازم است توجه شود که 
بانک مرکزی برای اجرای ریال دیجیتال مجوزهای قانونی لازم را دریافت کرده و مانع 
قانونی برای آن ندارد. اما باید برای رفع اشکالات فنی و محتوایی که برای امکان سنجی 
استفاده از پول دیجیتال، پیش بینی می شود مطالعات بیشتر کارشناسی داشته باشد. 
علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی هم در خصوص 
اعلام نظارت کمیسیون بر انتخابات اخیر اتاق بازرگانی گفت که موضوع انتخابات اخیر 
اتاق بازرگانی در شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی در حال بررسی است و رأی شورا 
پس از اتمام روند بررسی ها جهت ابطال انتخابات و یا برگزاری مجدد انتخاب رئیس 

اتاق صادر خواهد شد.

رئیس جمهور: 

لازمه افزایش امید، اقدام و عمل است
رئیس جمهور بهره برداری از کلان بیمارستان غدیر را از جمله 
اقدامات ماندگار و امیدآفرین در کشــور دانســت و با یادآوری 
تاکیــدات رهبر معظم انقلاب در ترویج ایمان و امید در جامعه 
گفت: امیدآفرینی در جامعه به صرف سخنرانی میسر نخواهد 
شد بلکه اقدام و عمل مجریان و همچنین تبیین این اقدامات 
است که منجر به امیدواری در جامعه می شود. به گزارش ایسنا، 
سید ابراهیم رئیسی در آیین افتتاح کلان بیمارستان غدیر که 
صبح امروز جمعه همزمان با عید ســعید غدیر خم برگزار شد، 
با ابراز خرســندی از همزمانی بهره برداری از این پروژه بزرگ 
درمانی با عید امامت و ولایت گفــت: امیدواریم به برکت این 
روز بزرگ و با عظمت کادر درمانی در انجام وظایف خود موفق 
بوده و همه بیماران ســلامتی خود را بازیابند. رئیسی در ادامه 
در تفســیر پیام های واقعه بزرگ غدیر با طرح این پرسش که 
ولایت چیست و ولی کیست؟ افزود: در کلام نبی مکرم اسلام 
)ص( معنای ولایت گوش شنوا داشتن نسبت به ولی و اطاعت 
کردن از او در میدان عمل اســت. رئیس جمهور با بیان اینکه 
جریان امامت در طول تاریخ استمرار داشته و امروز و در زمان 
غیبت نیز در حاکمیت ولایت فقیه و مردم سالاری دینی تجلی 
یافته اســت، افزود: اینکه در طول ۴۴ ســال گذشــته در این 
کشــور هر سال یک بار به آرای مردم مراجعه شده از افتخارات 
نظام مردم ســالار ما است. رئیســی در بخش بعدی سخنانش 
بهره برداری از کلان بیمارستان غدیر را از جمله اقدامات ماندگار 
و امیدآفرین در کشــور دانســت و با یــادآوری تاکیدات رهبر 
معظم انقلاب در ترویج ایمان و امید در جامعه اظهار داشــت: 
امیدآفرینی در جامعه به صرف سخنرانی میسر نخواهد شد بلکه 
اقدام و عمل مجریان و همچنین تبیین این اقدامات اســت که 
منجر به امیدواری در جامعه می شود. رئیس جمهور با تقدیر از 
همت فرماندهان سپاه پاسداران، تلاش گران قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیاء و همه مســئولان، مهندسان، مشاوران و پزشکان 

دست اندرکار این پروژه بزرگ ملی تصریح کرد: اینکه در فاصله 
کوتاهی شــاهد افتتاح دو کلان بیمارستان در کشور هستیم 
نشان از ظرفیت های بسیار بالا و همچنین توان مهندسی و کادر 
درمانی در کشور است. رئیسی همچنین با تقدیر از نقش آفرینی 
و درخشش کادر درمانی کشور در ایام همه گیری بیماری کرونا 
به روح همه شهدای مدافع سلامت کشور درود فرستاد.رئیس 
جمهور دلیل نامگذاری بیمارستان شهدای تجریش را مربوط به 
اوایل انقلاب و افتخارآفرینی مردم متدین و انقلابی این منطقه 
در دفاع از آرمان ها و ارزش ها دانست و افزود: کسانی که از دیگر 

نقاط برای سکونت به این منطقه نقل مکان کرده اند همواره باید 
به اصالت و هویت دینی و انقلابی منطقه تجریش توجه داشته 
باشــند. رئیسی در ادامه با بیان اینکه مسئله بهداشت مقدم بر 
درمان اســت، بر ضرورت توجه توامان به بهداشــت جسمی و 
معنوی تاکید کرد و گفت: در فرهنگ علوی )ع( مسئله بهداشت 
مورد توجه خاص بوده که خوشبختانه این فرامین در شیوه ها 
و روش های درمانی پزشــکان ما نیز همــواره مورد توجه بوده 
اســت. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه مراکز علمی و پزشکی 
ما نباید صرفا به فرمول ها و روش های درمانی اثبات شــده در 

آزمایشــگاه ها اکتفا کنند، تصریح کرد: حتما باید از ابتکارات، 
کشفیات علمی و تجربی و همچنین حرف های جدید استقبال 
کرد، کما اینکه امروز طب سنتی در کنار طب مدرن مورد توجه 
قرار گرفته است. رئیسی در ادامه توجه به مسئله بهداشت را از 
اولویت های مهم دولت برشمرد و با اشاره به طرح موفق و بسیار 
خوب پزشک خانواده که به جلوگیری از مراجعات غیرضروری 
به مراکز درمانی منجر می شــود، از وزیر بهداشت خواست طی 
یک نشســت رســانه ای راهبردها و اقدامــات دولت در زمینه 
بهداشــت به ویژه در نقاط کم برخوردارتر کشور را برای جامعه 

پزشکی و عموم مردم تبیین کند.
رئیــس جمهور در بخش دیگری از ســخنان خود بر توجه به 
موضوع مهم اخلاق پزشکی و ارزش های حاکم بر روابط پزشک 
و بیمــار تاکید کرد و از کادر درمانی خواســت بــا بیماران و 
خانواده های آنها به گونه ای همراهی داشته باشند که فرد بیمار 
یا خانواده او به جز درد بیماری مشــکل دیگری نداشته باشد.

رئیسی ارتقا و گسترش گردشگری سلامت را از جمله مزایای 
افتتاح کلان بیمارستان غدیر برشمرد و با بیان اینکه پزشکان 
و متخصصان ما در حوزه ســلامت کشــور را به جایگاه بسیار 
مطلوبی رســانده و دراین عرصه افتخارآفرینی کرده اند، گفت: 
امروز وضعیت گردشــگری سلامت در کشور ما به نحوی است 
که شهروندان بسیاری از کشورهای منطقه به دلیل تفاوت هزینه 
و تخصص در درمان، استفاده از خدمات درمانی و پزشکی ایران 
را به کشــورهای اروپایی ترجیح می دهنــد. رئیس جمهور در 
پایان همچنین با تاکید بر ضرورت حفظ شأن و جایگاه جامعه 
پزشکی کشور گفت: صنف ارزشمند پزشکی، پرستاری و کادر 
درمان که از افتخارات کشور هستند همواره باید محترم شمرده 
شوند و اگر هم جایی از سوی پزشکی تخلفی صورت گرفت، این 

مسئله نباید به کل جامعه پزشکی تعمیم داده شود.

اســتقبال ایران از ابتکار چین درمورد بحران اوکراین/دنبال کردن دو مسیر 
برای مقابله با تحریم ها. وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران، با بیان این 
که از ابتکار چین برای تحقق صلح در اوکراین استقبال می کنیم،گفت: ما در 
جنگ اوکراین در کنار هیچ یک از طرفین جنگ نیستیم و از ابتدای این جنگ 
هر دو طرف را به صلح، مذاکره دعوت کردیم و اتهامات بی اساسی که گاهی 
توســط اوکراین یا برخی از کشورهای غربی به تهران زده می شود؛ مبنی بر 
اینکه ایران پهپادهای خودش را در اختیار روسیه گذاشته و در جنگ بر علیه 
اوکراین اســتفاده می شــود، قویاً رد می کنیم. به گزارش ایسنا،حسین امیر 
عبداللهیان در مصاحبه با شــبکه تلویزیونی "فونیکس "چین با اشاره به اراده 
مقامات ایران و چین برای گســترش روابط دو کشــور اظهار کرد: امروز یک 
فرصت بسیار خوب در مقابل دو کشور ایران و چین قرار دارد علاوه بر همکاری 
هــای متنوع در بخش های دولتی، بخش های خصوصی ما هم همکاری های 
خوبی را تجربه می کنند همکاری های دوطرف در حوزه های علم و فناوری با 
توجه به ظرفیت های که در دو کشور وجود دارد یکی دیگر از ابعاد برجسته 
همکاری هــای  ما بشــمار می رود. متن  کامل گفت وگوی رییس دســتگاه 
دیپلماســی ایران با این شبکه تلویزیونی چینی،به نقل از وزارت امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران به شرح زیر اســت :بعد از عضویت رسمی ایران در 
سازمان همکاری شانگهای ایران امیدوار است از طریق این پلتفرم به چه نوع 
توسعه و فرصتهایی دســت یابد؟قبل از هر چیز از حمایت های دولت چین 
بویژه حمایت های جناب آقای شی رئیس جمهور محترم چین تشکر می کنم 
که در کنار ســایر همکاران ما در وزارت امور خارجه و وزیر خارجه جمهوری 
خلق چین که به تکمیل عضویت جمهوری اسلامی ایران در شانگهای کمک 
کردنــد. من فکر می کنم به موازات همکاری هــای راهبردی تهران و پکن 
عضویت ایران در ســازمان شــانگهای یک ظرفیت فزاینده و نیرومندتری را 
فراهــم کرده که در قالب چند جانبه نیز ایران و چین با حضورشــان در این 
سازمان بتوانند همکاریهایشان را توسعه دهند طبعاً یکی از موضوعات مورد 
توجه ما در سازمان شانگهای تمرکز بر صلح و امنیت جهانی است این دقیقاً 
همان اهدافی است که رئیس جمهور کشورمان و رئیس جمهور چین دنبال 
می کنند بحث مبارزه با تروریسم در منطقه یک موضوع جدی است ایران در 
این رابطه شهدای زیادی را تقدیم کرده است و موفقیت های خیلی بزرگی را 
نیز در منطقه به دســت آورده ایم در دیگر حوزه ها مسئله تمرکز بر اقتصاد و 
تجارت با اســتفاده از ظرفیت شانگهای همکاری های فرهنگی، گردشگری و 
سایر ظرفیتهایی که در چارچوب همکاری های چندجانبه اعضاء در سازمان 
شانگهای مورد توجه اســت  از جمله مسائلی که ما فکر می کنیم با تکمیل 
عضویت ایران در ســازمان شــانگهای می توانیم به آن بپردازیم و نتیجه اش 
توســعه امنیت و پیشــرفت هر چه بیشتر یکایک کشــورهای عضو سازمان 
شانگهای و رفاه بیشتر ملت های عضو شانگهای خواهد بود. بعد از عضویت و 
پیوســتن ایران به سازمان همکاری شــانگهای ایران به بریکس هم خواهد 
پیوســت به نظر شــما این برای ایران و این دو ســازمان چه تاثیری خواهد 
داشت؟اخیرا در نشست دوستان بریکس در کیپ تاون آفریقای جنوبی شرکت 
کردم در آنجا دیدگاههای اعضاء اصلی و همچنین اعضای میهمان و دوستان 
بریکس که دعوت شــده بودند از جمله جمهوری اســلامی ایران ،عربستان 

سعودی و دیگر کشورها تبادل شد ما معتقد هستیم که بریکس یک فرصت 
اقتصادی بسیار مهم است که می تواند به توسعه پایدار کشورهای عضو بیش 
از پیش کمک کند موضوعی که در دستور کار وزرای خارجه دوستان بریکس 
قرار داشــت دعوت از ســران کشورهای جدید در نشســت آینده سران در 
ژوهانسبورگ آفریقای جنوبی بود. با همتای خودم وزیر محترم  امور خارجه 
آفریقای جنوبی گفتگو داشتم خانم وزیر اطلاع داد که از رئیس جمهور کشورم 
برای حضور در نشســت دوســتان بریکس که در آینده نــه چندان دور در 
ژوهانسبورگ برگزار خواهد شد دعوت به عمل خواهد آمد همچنین از دیگر 
دوســتان بریکس که به این اجلاس دعوت خواهند شــد. تعامل و همکاری 
سازمانی بین بریکس و شانگهای هم می تواند یک فرصت مضاعف و بیشتری 
را فراهم کند برای اهداف ذکر شده و برای تحقق اهدافی که به آن اشاره شد 
امروز در منطقه ما ایده همکاری های بزرگتر و توسعه یافته تر در حوزه اوراسیا 
مطرح اســت همه این ها کمک می کند با توجه به موقعیت ویژه ژئوپولتیک، 
ژئواستراتژیک و ژئواکونومیک ایران ما بتوانیم هم از این ظرفیت ها به خوبی 
استفاده کنیم هم توانمندیهای جمهوری اسلامی ایران و ظرفیت های کشور 
ایران را با دیگر اعضاء در شــانگهای ، بریکس و اتحادیه اقتصادی اوراسیا به 
اشــتراک بگذاریم امروزه در جهان تقابل و تفرقه وجود دارد پیوستن ایران به 
ســازمان منطقه ای مثل شانگهای به نظر شما چه اهمیتی دارد؟ مهمترین 
اهمیتش این هست که وجود سازمان شانگهای و تقویت آن کمک می کند به 
تحقق چندجانبه گرایی در جهان و دوری از یکجانبه گرایی. آنچه که امروز به 
عنوان یک چالش جهان با آن مواجه است یکجانبه گرایی است  و تلاش هایی 
که برای مقابله با چند جانبه گرایی انجام می شود چندجانبه گرایی  می تواند 
به شکل قوی تر و نیرومندتری منافع کشورها و ملت ها را تامین کند با توجه 
به وجود تنش در روابط ایران با غرب در حال حاضر مذاکرات غیرمســتقیم 
ایــران و آمریــکا ادامه دارد هدف ایران چیســت؟ایران هفته ها اســت که 
گفتگوهایی را با ســه کشور آلمان فرانســه و انگلیس شروع کرده است این 
گفتگوها از نروژ شــروع شد و اخیراً هم در ابوظبی امارات متحده عربی ادامه 
پیدا کرد. گفتگوها ناظر بر این هست که از سوء تفاهم ها بتوانیم عبور بکنیم و 
ایران و سه کشور اروپایی در مسیر تعامل و همکاری بهتری قرار بگیرند البته 

روابــط ما با اتحادیه اروپا و با بخش اعظمی از اروپا یک روابططبیعی و رو به 
پیشرفت اســت در دولت جناب آقای  رئیسی ما برای مقابله با تحریم ها دو 
مســیر رو به طور همزمان دنبال می کنیم مسیر اول تلاش برای بی اثر کردن 
تحریم هاســت و مســیر دیگر تلاش برای لغو تحریمها با اســتفاده از ابزار 
دیپلماسی و مذاکره است ما در هر دو مسیر حرکت می کنیم. پیوستن ایران 
به ســازمان همکاری شــانگهای آیا کمک می کند به ایــران برای مقابله با 
تحریم؟ما سازمان شانگهای را یک سازمان با کارکردهای متنوع و متفاوت می 
بینیم آنچه که مهم اســت این اســت که از ظرفیت هــای اقتصادی تجاری 
فرهنگی و همکاری در حوزه مبارزه با تروریســم و ســایر حوزه ها بتوانیم به 
خوبی در راستای منافع همه طرفها و همه اعضای شانگهای برخوردار بشویم. 
بعد از توافق با عربســتان ایران چه نوع روابطی می خواهد با عربستان داشته 
باشــد؟در دو مرحله دیدار اخیر در کیپ تاون آفریقای جنوبی و در روزهای 
گذشته در تهران با جناب آقای فیصل بن فرحان وزیر امور خارجه عربستان 
ســعودی موضوعات همکاری های مشترک را مورد توجه قرار دادیم و هر دو 
تاکید داریم  بر  اینکه ما باید بر همکاری های اقتصادی تجاری گردشگری و 
سرمایه گذاری تمرکز بیشتری داشته باشــیم در سال های گذشته حتی در 
مقاطعی که روابط تهران و ریاض روابطی خوب و به دور از تنش بوده است ما 
هیچگاه در همکاری های اقتصادی و تجاری یک برنامه پایدار و ماندگاری را 
بین دو کشــور تعریف نکرده ایم امروز یکی از اولویت های ما همکاری در این 
حوزه هســت دولــت ایران به موضوعــات همکاری اقتصــادی و تجاری  با 
کشورهای مختلف با اولویت همسایگان از جمله عربستان سعودی توجه دارد 
با توجه به تغییرات اخیر در روسیه شما چه نوع نگاهی به روابط ایران و روسیه 
دارید؟روابط تهران و مســکو یک روابط ممتاز و راهبردی اســت.ما در حوزه 
استقلال سیاسی به  شعار اصلی که در قانون اساسی  به آن پرداخته شده یعنی 
نه شــرقی و نه غربی پایبند هستیم یعنی ما نه سلطه قدرتی را در غرب و یا 
قدرتی در شــرق را خواهیم پذیرفت نه اجازه می دهیم که چنین نگاهی را 
نظام های سیاســی در غرب یا شرق نسبت به ایران داشته باشند اما در عین 
حال در چارچوب منافع ملی و همکاری با همه طرف ها با غرب و شرق عالم 
ارتباط داریم هرجا منافعی برای ایران و ملت ایران وجود داشــته باشد ما در 

آنجا هستیم و حضور پررنگ هم خواهیم داشت. ما در سال های اخیر به ویژه 
در ۲۲ ماهه گذشــته دولت آقای دکتر رئیســی توافقات بسیار مهمی را در 
راستای همکاری های تجاری اقتصادی گردشــگری ترانزیت انرژی با کشور 
روسیه داریم و آن چیزی است که هر دو طرف از آن نفع می برند. روابط ما با 
روســیه علیه هیچ طرفی نیست همین جا می خواهم با استفاده از فرصت با 
صراحــت بگویم که ما در جنــگ اوکراین در کنار هیچ یک از طرفین جنگ 
نیستیم و از ابتدای این جنگ هر دو طرف را به صلح، مذاکره و توافق از طریق 
مذاکره و دیپلماســی دعوت کردیم جنگ را راه حل نمی دانیم و اتهامات بی 
اساســی که به جمهوری اســلامی ایران  گاهاً توســط اوکراین یا برخی از 
کشورهای غربی زده می شــود مبنی بر اینکه ایران از پهپادهای خودش در 
اختیار روسیه گذاشته و در جنگ بر علیه اوکراین استفاده می شود ، قویاً رد 
می کنیم، البته معتقد هستیم که گسترش ناتو به سوی شرق و روسیه یکی 
از ریشــه های اساسی این بحران به شمار می رود.چین طرح میانجیگری در 
جنگ اوکراین را دارد نظر به اینکه چین میانجیگری بین ایران و عربستان را 
انجام داد نقش چین را شــما چگونه نگاه می کنید؟ما فکر می کنیم بحران 
اوکرایــن راهی جز مذاکره و توافق را مقابل خودش نخواهد داشــت از ابتکار 
چین برای تحقق صلح در اوکراین اســتقبال می کنیم و معتقد هستیم اگر 
طرفین درگیری ابتکار چین را مورد توجه قرار دهند برای آتش بس و پایان 
جنگ و خروج از این بحران یک گزینه خوب را انتخاب کردند.  در حال حاضر 
اغتشاش در فرانسه گسترش پیدا کرده است به نظر شما این روند خطرناک 
چه تاثیری روی جهان می گذارد؟ در فرانســه ما همواره معتقد هستیم که 
بایستی حقوق مردم محترم شمرده بشود اغتشاشات در فرانسه و اتفاقاتی که 
در آنجــا رخ می دهد در حالی که دولت فرانســه همــواره خود را مهمترین 
دموکراســی در جهان می داند و دیگران را سرزنش می کند دعوت می کنیم 
دولتمردان فرانسه را که با مردم خودشان بر مبنای عداالت و انصاف رفتار کنند 
در موقعیت کنونی به روابط ایران و چین چه نوع نگاهی دارید و  با چه فرصت 
و چالشی روبرو هست؟اولاً ما یک نقشه راه روبرویمان داریم که تحت عنوان 
برنامه جامع همکاری های مشترک جمهوری اسلامی ایران و جمهوری خلق 
چین است این نقشه راه و این برنامه به خوبی در حال انجام هست تماس ها 
و دیدارهای متقابل در عالی ترین ســطوح بین روسای جمهور کشور جریان 
دارد من معتقد هســتم که امروز یک فرصت بسیار خوب در مقابل دو کشور 
ایران و چین قرار دارد عــلاوه بر همکاری های متنوع در بخش های دولتی 
بخش هــای خصوصی ما هم همکاری های خوبی را تجربه می کنند همکاری 
های دوطرف در حوزه های علم و فناوری با توجه به ظرفیت های که در دو 
کشــور وجود دارد یکی دیگر از ابعاد برجسته همکاری های  ما بشمار می رود  
ایرانی ها می پرســند که دستاوردهای توافق چین و ایران را چه زمانی مردم 
ایران می توانند ببینند؟ما معتقد هستم که در ابعاد مختلفی دو طرف شاهد 
دستاوردهای این توافق هستند البته هنوز بخشهای زیادی از توافقات ما بطور 
کامل اجرا نشــده مهم این است که روسای جمهور دو کشور اراده لازم برای 
تحقق و عملیات ســازی و ســاختن این توافق را دارند دستگاه های دولتی و 
بخش های خصوصی دو کشور هم تلاش می کنند برای اینکه این توافق را به 

بهترین نحو و شکل و کامل خودش اجرا کنند.

استقبال ایران از ابتکار چین درمورد بحران اوکراینامیر عبداللهیان مطرح کرد

ســخنگوی ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا از توقیف یک کشتی تجاری توسط سپاه پاسداران 
ایران در آب های بین المللی خلیج فارس خبر داد. به گزارش ایلنا به نقل از العربیه، »تیم هاوکینز« 
ســخنگوی ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا از توقیف یک کشتی تجاری توسط سپاه پاسداران 
ایران در آب های بین المللی خلیج فارس خبر داد. بنا بر ارزیابی این مقام نظامی آمریکایی، »احتمالاً 
این کشــتی در فعالیت های قاچاق دست داشته است«. وی افزود: »نیروهای دریایی ایالات متحده 
تجهیزات دریایی را برای زیرنظر گرفتن اوضاع از نزدیک، مستقر کردند. در نهایت، فرماندهی مرکزی 
نیروی دریایی ایالات متحده ارزیابی کرد که شــرایط این رویداد، مستلزم واکنش بیشتر نیست«. 
نیروی دریایی آمریکا روز چهارشــنبه نیز مدعی تلاش ایران برای توقیف دو نفت کش در نزدیکی 

تنگه استراتژیک هرمز و شلیک به سمت یکی از آن دو نفت کش شده بود.

سفیر آکردیته ایران در موزامبیک با وزیر امور خارجه این کشور آفریقایی دیدارو 
رایزنــی کرد. به گزارش ایســنا، مهدی آقا جعفری در صفحه اینســتاگرام خود 
در این ارتباط نوشــت: » روز پنج شــنبه ۱۵ تیرمــاه ۱۴۰۲ در ماپوتو پایتخت 
موزامبیــک با خانــم ورونیکا ماکامو وزیر خارجه این کشــور ملاقــات و گفتگو 
کردم  در این ملاقات ضمن بررســی راه های گســترش روابط سیاسی، اقتصادی 
و فرهنگی میان دو کشــور، موضوعات کنسولی و پیگیری حل مشکلات ایرانیان 
زندانــی در موزامبیک نیز مورد گفتگو قرار گرفت. « بر اســاس این گزارش، در 
ســال ۱۴۰۱، موزامبیک با بیش از ۱۹۰ میلیون دلار، دومین مقصد صادرات غیر 

نفتــی ایران به قاره آفریقا پس از آفریقای جنوبی بود.

سخنگوی ناوگان پنجم نیروی دریایی آمریکا:

ایران یک کشتی تجاری را در آب های 
خلیج فارس توقیف کرده است

رایزنی سفیر ایران با وزیر خارجه 
موزامبیک در مورد موضوعات کنسولی
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گزیده خبر

تورم تک رقمی، وعده دولت در برنامه هفتم
در شــرایطی که برنامه هفتم توســعه در 
حال بررسی و تصویب در مجلس شورای 
اسلامی اســت، رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه از تک رقمی شــدن نــرخ تورم در 
کشور تا پایان این برنامه خبر داده است. به 
گزارش ایسنا، نرخ تورم و کنترل آن یکی 
از اهداف و دغدغه های دولت است و بارها 
مسئولان درباره چرایی و چگونگی ایجاد و 

افزایش نرخ تورم صحبت کرده اند که در برنامه هفتم توســعه نیز بر آن تاکید شده است. 
رییس جمهور در جلسه علنی روز یکشنبه ۲۸ خرداد ماه مجلس و در جریان تقدیم لایحه 
برنامه هفتم توسعه در این باره گفت: مهار تورم در برنامه هفتم توسعه مد نظر قرار دارد و در 
این زمینه به دنبال خارج کردن، بانک هایی که امکان اصلاح ندارند و تن به قانون نمی دهند، 
هســتیم. از سوی دیگر پایه پولی و کســری بودجه از عوامل موثر در زمینه تورم است. به 
همین ســبب ۴۸۰ هزار میلیارد تومان در سال۱۴۰۰ کســری بودجه داشتیم ولی آن را 
جبران کردیم. در ۱۴۰۱ منابع و مصارف مدیریت شد تا ناترازی نداشته باشیم. داود منظور 
-معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه- نیز درباره هدفگذاری دولت برای 
کنترل تورم در برنامه هفتم توســعه اظهار کرد: در سیاست های کلی بر مهار و تک رقمی 
شدن تورم در طول سال های برنامه تأکید شده است. بنابراین ما یکی از هدف گذاری هایمان 
این اســت که بتوانیم تا پایان دوره برنامه تورم را به تدریج به گونه ای کاهش دهیم که در 
سال پایانی برنامه تورم یک رقمی شود و به ۹.۵ درصد برسد. البته برای این که این اتفاق 
بیفتد باید رشد پایه پولی را در بانک ها کنترل کنیم یا به تعبیر دیگر باید ایجاد نقدینگی های 
جدیــد را کنترل کنیم برای آن یک هدف گذاری کرده ایم که رشــد پایه پولی در پایان به 
سیزده و نیم درصد کاهش پیدا کند. وی افزود: در حال حاضر رشد پایه پولی چیزی حدود 
۳۰ تا ۳۲ درصد است که باید این را به تدریج کاهش دهیم. چرا این رشد پایه پولی اتفاق 
می افتد که منجر به تورم می شود؟ دلایل متعددی دارد ما این را آسیب شناسی کردیم یعنی 
آن عواملی که باعث شــده که پایه پولی رشــد کند و ایجاد نقدینگی بیشتر و تورم بیشتر 
کند آسیب شناســی کردیم یکی از عوامل مهم آن ناترازی بودجه دولت است یعنی وقتی 
که دولت منابع و مصارفش با هم سازگار نیست به صورت های مختلفی متوسل می شود به 
منابع بانکی و این منابع بانکی عمدتاً به صورت های مختلفی متوسل می شود به منابع بانکی 
و این منابع بانکی عمدتا به صورت اضافه برداشت از بانک مرکزی اتفاق می افتد و پایه پولی 
را رشــد می دهد بنابراین یکی از اصول ما در برنامه هفتم این اســت که بتوانیم ناترازهای 
بودجه عمومی را در اصلاح ساختار بودجه به گونه ای کاهش دهیم که دیگر دولت متعرض 
منابع بانکی نشود. رئیس سازمان برنامه و بودجه ادامه داد: یکی از دلایل رشد نقدینگی و 
بالا رفتن پایه پولی اضافه برداشــت بانک ها از منابع بانک مرکزی است چرا بانک ها اضافه 
برداشت می کنند چرا پایه پولی درصد اضافه برداشت بانک ها رشد می کند یکی از دلایلش 
این است که شاید بانک مرکزی آن ابزارهای لازم، اختیارات کافی را برای مقابله با بانک های 
عملا ناســالم یا بانک های غیر منضبط در اختیار ندارد ما در برنامه هفتم اختیارات خیلی 
زیــادی را در بحث مهار تورم برای بانک مرکزی تعریــف کردیم بانک مرکزی می تواند با 
بانک های ناســالم قاطعانه برخورد کند می توانــد مدیریت آن بانک ها را خودش در اختیار 
بگیرد حتی می تواند بانک های ناسالم را در بانک های دیگر ادغام کند یک اختیارات نسبتاً 
گسترده ای دادیم به بانک مرکزی به عنوان مقام پولی کشور که بتواند قاطعانه با بانک هایی 
که مقررات را رعایت نمی کنند اضافه برداشــت انجام می دهند و رفتارشان منجر می شود 
به تورم، مقابله کافی را انجام دهد لذا ما ریشه شناســی و آسیب شناسی هایی که کردیم ما 
را به این ســمت آورد که چگونه بتوانیم تورم را تا پایان برنامه تک رقمی کنیم البته کار 
دشواری است یعنی برای یک اقتصادی که تقریباً همیشه تورم های دو رقمی داشتیم و در 
بســیاری از سال ها تورم بالای بیست درصد را تجربه کردیم در چهار دهه گذشته این که 
ما نزدیک بشــویم به تورم تک رقمی یکی از کارهای دشوار محسوب می شود، ولی شدنی 
اســت با انضباط پولی با انضباط بودجه ای با انضباط مالی می توانیم تورم را کنترل کنیم و 
این تجربه ای است که همه دنیا دارند یعنی حتی مثلا شما ملاحظه بفرمایید در همسایگی 
ما پاکستان تورم را تک رقمی کرده، عراق در سال های گذشته تورم را تک رقمی کرده یعنی 
این ها ضوابطی دارد و دســتورالعمل ها و رویه هایی دارد که اگر بانک های مرکزی آن ها را 
مقتدرانه اجرا کنند به راحتی امکان تک رقمی شدن تورم فراهم است. منظور گفت: یکی 
از ســاز و کارهایی که داریم این است که آمدیم برای هر کدام از اهداف و مسئله هایی که 
تعریف کردیم هدف گذاری های کمی کردیم این هدف گذاری کمی را هم بین ســال های 
برنامه تقسیم کردیم. مقرر شده تورم را در پایان دوره برنامه هفتم توسعه تک رقمی کنیم 
و به ۹.۵ درصد برســانیم. بنابراین هر سال هدف گذاری کردیم به یک عددهایی برسیم و 
لذا پایان هر سال می شود این را سنجید آیا به سمت آن هدف نهایی برنامه نزدیک شدیم 

و تکالیف را انجام دادیم یا خیر.

تلاطم بازار ارزهای جهانی

پس از انتشــار نتایج آخرین جلسه سیاســت گذاری فدرال رزرو که 
انتظارات بازار را برای افزایش نرخ بهره در این ماه تقویت کرد، ارزش 
دلار به طور کلی صعودی بود. به گزارش ایسنا به نقل از اینوست، در 
آســیا، ین در نزدیکی سطح کلیدی ۱۴۵ در هر دلار قرار داشت که 
این سطح باعث مداخله مقامات ژاپنی در ماه سپتامبر شد همچنین 
بهبود اقتصادی متزلزل در چین به فشار نزولی بر یوان ادامه می دهد. 
انتشــار دقایقی از نشســت ژوئن فدرال رزرو حاکی از این مورد بود 
که اکثریت قریب به اتفاق سیاســت گذاران انتظار تشــدید بیشتر 
سیاســت های پولی ایالات متحده را دارند حتی با وجود اینکه توافق 
کردند که نرخ بهره را در ماه گذشته ثابت نگه دارند. این امر باعث شد 
تا دلار در کنار بازدهی خزانه داری کمی بالاتر رود زیرا شروط مبنی بر 
اینکه فدرال رزرو کمپین افزایش نرخ بهره خود را در ماه جاری از سر 
خواهد گرفت و نرخ ها برای کاهش تورم در مدت طولانی تری بالاتر 
خواهند ماند، آشکار شد. در برابر دلار، یورو در معاملات اولیه آسیا به 
کمترین میزان در یک هفته اخیر یعنی ۱.۰۸۴۳ دلار رسید، در حالی 
که استرلینگ ۰.۰۸ درصد کاهش یافت و به ۱.۲۶۹۲۵ دلار رسید. 
شــاخص دلار با ۰.۰۴ درصد افزایش به ۱۰۳.۳۸ رســید. بزرگترین 
گروه اتحادیه کارگری ژاپن روز چهارشنبه گفت که شرکت های ژاپنی 
در مذاکرات امسال با کارگران بیشترین افزایش دستمزد در سه دهه 
اخیر را ارائه کردند که یک تحول کلیدی در معمای تورم پایین این 
کشور اســت. پس از آن که در روز گذشته به دنبال یک نظرسنجی 
بخش خصوصی که نشــان داد فعالیت خدمات چین در ماه ژوئن با 
کمترین سرعت در پنج ماه گذشته افزایش یافته است، دلار استرالیا 
۰.۰۴ درصــد کاهش یافت و به ۰.۶۶۵۱ دلار رســید و بیش از ۰.۵ 
درصــد کاهش ثبت کرد. یوان چین آخرین بــار پس از افت حدود 
۰.۴ درصدی روز گذشــته، ۷.۲۵۹۳ در هر دلار در بازار فراســاحل 

خرید و فروش شد.

مالیات دریافتی از خانه های لوکس کم تر از قیمت یک خانه!
بررســی آمارها نشــان می دهد که میزان درآمد دولت از محل 
خانه های لوکس طی سه ماه نخست سال جاری فقط پنج میلیارد 
تومان و میزان درآمد دولــت از محل خودروهای لوکس در بازه 
زمانی مذکور ۴۹۳ میلیارد تومان بوده است. به گزارش ایسنا، قرار 
اســت بیش از ۵۰ درصد بودجه جاری کشور توسط درآمدهای 
مالیاتی محقق شود که در این میان یکی از ردیف های درآمدهای 
مالیاتــی به خودروها و خانه های لوکــس اختصاص دارد. بر این 
اســاس دولت در  لایحه بودجه سال جاری پیش بینی کرده بود 
کــه از صاحبان خودروهای بیش از ۱.۵ میلیارد مالیات ســالانه 
خودرو بگیرد. رقمی که با نظر مجلس تغییر کرد و قرار شد انواع 
خودروی ســواری و وانت دو اتاق)کابین( دارای شماره انتظامی 
شــخصی که قیمت روز خودروی آنها بیش از سه میلیارد تومان 
اســت نسبت به مازاد بر این مبلغ مشمول مالیات سالانه خودرو 
به نرخ یک درصد شوند. همچنین براساس بند »ذ« تبصره شش 
)عوارض و مالیات( بودجه ســال جاری واحدهای مسکونی و باغ 
ویلاهای مجاز که ارزش آنها )با احتســاب عرصه و اعیان( بیش 
از ۲۰ میلیارد تومان باشــد، مازاد بر این مبلغ مشــمول مالیات 
به میزان دو در ۱۰۰۰ هســتند. مالیات ناچیز لوکس نشینان. با 
این حال آمارها حاکی از آن اســت که همچنان روند شناسایی و 
اخذ مالیات از محل مذکور رضایت بخش نیســت. به طوریکه در 
فروردین ماه سال جاری میزان مالیاتی که از واحدهای مسکونی 
گران قیمت اخذ شــد حدود دو میلیارد تومان بود، این میزان از 
ابتدای ســال جاری تا پایان اردیبهشت ماه به سه میلیارد تومان 

و از ابتدای ســال جایر تا پایــان خردادماه به پنج میلیارد تومان 
رسید. از سوی دیگر میزان مالیات دریافتی از خودروهای لوکس 
در فروردین ماه ســال جاری ۱۰۲ میلیارد تومان، از ابتدای سال 
جاری تا پایان اردیبهشت ماه ۲۴۷ میلیارد تومان و از ابتدای سال 
تا خردادماه ســال جاری حدود  ۴۹۳ میلیارد تومان بوده است. 
وضعیت مالیاتی لوکس ها طی دو ســال گذشته در سال ۱۴۰۰،   
به طور کلی ۱۷۷ هزار خودروی لوکس شناســایی شد، درحالی 
که تکلیف بودجه شــش همت و مالیاتی که تشخیص داده شد 
بالغ بر دو همت بود، در نهایت  ۷۷۰ میلیارد تومان وصول شــده 
اســت که برابر با حدود ۱۳ درصد مالیاتی است که برآورد شده 
بود.   همچنین در سال ۱۴۰۱، بالغ بر ۲۶۲ هزار خودروی لوکس 
شناسایی شده اســت، برآورد بودجه شش همت بود که ۲۲۰۰ 
میلیارد تومان مالیات تعیین و اعلام شــده و در نهایت حدود ۲۰ 
میلیارد تومان وصول شــده است که برابر با ۰.۳۳ درصد مالیات 
برآورد شده است. همچنین در سال ۱۴۰۰ معادل ۱۲ هزار خانه 
خالی شناســایی شد، تکلیف بودجه ۷۰۰ میلیارد تومان و میزان 
مالیات تعیین شده ۳۹۲ میلیارد تومان بود که حدود ۲۵ میلیارد 
تومان وصول شده است که برابر با ۳.۵ درصد تکلیف بودجه بوده 
است. در سال ۱۴۰۱ نیز حدود ۴۵ هزار خانه لوکس شناسایی و 
مالیات تعیین شده بیش از دو همت بود که شش میلیارد تومان 
از خانه های لوکس اخذ شــد که تنها ۰.۳ مالیات برآورد شده در 

بودجه بوده است.

کاربــران دارای بیــش از ۵۰۰ هــزار 
اجتماعی  در شــبکه های  دنبال کننده 
از ســال ۱۴۰۰ در ردیف مودیانی که 
مکلف به پرداخت مالیات هستند، قرار 
گرفتند و تاکنون حــدود ۱۷ میلیارد 
تومان مالیات برای این افراد شناسایی 
شده اســت. به گزارش ایســنا، طبق 
دســتورالعمل اجرایی بنــد ذ تبصره ۶ 
قانون بودجه ســال ۱۴۰۰ کل کشور، 
درآمدهــای کاربــران دارای بیــش از 
۵۰۰ هــزار دنبال کننده رســانه های 
کاربرمحور از محل تبلیغات، مشــمول 
مالیات بر درآمد شــد. بر این اســاس، 
ســازمان امور مالیاتی مکلف شد ظرف 
دو ماه پس از لازم الاجرا شدن این بند، 
دســتورالعمل اجرایی مربــوط به اخذ 
مالیــات از درآمدهای کاربران حرفه ای 
رسانه های کاربرمحور از محل تبلیغات 
را تهیه کند و به تایید وزیر امور اقتصاد 
و دارایی برساند. این سازمان همچنین 
مکلف شد فهرســت مودیان مالیاتی و 
خوداظهاری ارائه شــده توســط آن ها 
را تهیه کند و در تارنمای ســازمان در 
منظر عموم قرار دهد. نحوه شناســایی 
ســلبریتی ها پس از آن اخــذ مالیات 
از ایــن افراد کــه اصطلاحا بــه آن ها 
سلبریتی گفته می شود، جدی تر شد. 
در این راســتا، بهمن ماه سال گذشته، 
داوود منظور، رئیس سابق سازمان امور 

مالیاتی در یک نشســت خبری بر این 
نکته تاکید کرد که ســلبریتی ها مانند 
سایر مودیان هستند و بر اساس میزان 
درآمدی کــه دارند مشــمول مالیات 
می شــوند، اعلام کرد که داره کلی در 
تهران فقط برای مالیات ســلبریتی ها 
راه اندازی شــده و همه قراردادهای این 
افراد را بررســی و شناسایی می کنند. 
پــس از آن، مهدی موحــدی بکنظر، 
سخنگوی سازمان امور مالیاتی درمورد 
نحوه شناسایی ســلبریتی ها برای اخذ 
مالیات اینطور توضیح داد که الگوریتم 
ها و فرمول های مختلفی برای شناسایی 
وجود دارد که قرار است به سازمان برای 
شناسایی کمک کند. درواقع صرفا یک 
فرمول نیست و شامل اطلاعات مختلفی 

می شود که بعضا  از طریق پلیس فتا به 
دست آمده است. از سوی دیگر صاحبان 
صفحات شناسایی شده و اسامی آن ها 
استخراج می شــود، پس از آن اسامی 
بــا کد ملی انطباق داده خواهد شــد و 
حساب های بانکی آن ها بررسی می شود. 
نتیجه چه شــد؟ طبــق آخرین اخبار، 
اداره کل امور مالیات مودیان متوسط در 
اینفلوئنسرهای  شناسایی  مامور  تهران 
مشــمول مالیات دهی شده است و این 
اداره وضعیت اظهارنامه های ســال ۹۹ 
و ۱۴۰۰ ایــن اینفلوئنســرها با دنبال 
کننده بالای ۵۰۰ هزار را مورد بررسی 
قــرار داده اســت؛ طبق بررســی های 
انجام شــده ۵۵۱ کاربر و فعال مجازی 
دارای بیــش از ۵۰۰ هزار دنبال کننده 

شناســایی شدند که مشــمول مالیات 
بر درآمد می شــدند که تعداد زیادی از 
افراد مذکور شناسایی شدند و در نهایت 
برای ۱۲۳ اینفلوئنســر که درآمد قابل 
توجهی داشتند، درآمد تشخیصی صادر 
شده  است. بر این اساس، تراکنش ها و 
حســاب های این افراد شناسایی شدند 
و تقریبا مجمــوع تراکنش های واریزی 
برای این ۱۲۳ اینفلوئنســر در ســال 
۱۴۰۰ بیش از ۲.۳ هزار میلیارد تومان 
بوده  است. البته معیار تشخیص درآمد 
اینفلوئنســرها لزوما واریزی به حساب 
بانکی آنها نبوده و شناســایی این افراد 
از طریق شــرکت های واسط تبلیغاتی 
صورت گرفته اســت. صرفا برای تعداد 
۱۲۳  اینفلوئنسر شناسایی شده حدود 
۱۷ میلیــارد تومان مالیات تشــخیص 
داده شــده که ۲۳ نفر از اینفلوئنسرها 
این مالیــات را  پذیرفتنــد و در قالب 
توافق مــاده ۲۳۸ مالیات را می پردازند.   
همچنیــن در این بیــن ۶۲۸ بلاگر و 
اینفلوئنسر مورد شناسایی قرار گرفتند 
اما هنوز اظهارنامه ای ندارند و برای آنها 
باید اظهارنامه برآوردی تولید شود و تا 
امروز برای حدود ۳۰۰ نفر از این افراد 
اظهارنامه براوردی تولید شــده و قرار 
بر این اســت، اطلاع رســانی های لازم 
انجام شــود تا مالیات به حق این افراد 

شناسایی شود.

همه چیز درباره مالیات سلبریتی ها

آخرین آمار حاکی از آن اســت کــه میزان درآمد 
دولــت از محل عوارض خروج مســافر از مرزهای 
کشور از آغاز ســال جاری تا پایان خردادماه ۴۵۹ 
میلیارد تومان بوده اســت. به گزارش ایسنا، طبق 
بودجه سال جاری، دولت قرار است از محل عوارض 
خروج مسافر از مرزهای کشور ۳۴۳۱ میلیارد تومان 
درآمد کســب کند. رقمی که نسبت به سال قبل 
بیش از ۱۲۸ درصد افزایش دارد. این درحالی است 
که نمایندگان مجلس شــورای اسلامی بند مربوط 
به افزایش ۲۰ درصدی عوارض خروج از کشــور در 
ســال جاری را از لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ حذف 

کردند. بنابراین نرخ عوارض در سال آینده نیز مشابه 
سال جاری خواهد بود. یعنی میزان عوارض در سفر 
اول ۴۰۰ هزار تومان تعیین شده است. این عوارض 
برای ســفر دوم به میزان ۵۰ درصد و ســفرهای 
سوم و بیشتر به میزان ۱۰۰ درصد افزایش خواهد 
یافت. بر این اساس، طبق آخرین آمار میزان درآمد 
دولت از محل مذکور در فروردین ماه ســال جاری 
۱۴۴ میلیــارد تومان، از آغاز ســال ۱۴۰۲ تا پایان 
اردیبهشــت ماه ۲۸۳ میلیارد تومان و از آغاز سال 
۱۴۰۲ تا پایــان خردادماه نیز ۴۵۹ میلیارد تومان 

بوده است.

مسافران چقدر عوارض خروج از کشور پرداخت کردند؟

رئیس دفتر رئیس جمهور در نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی کشــور بخشــی از تأکیدات رئیس جمهور درباره رفع موانع و 
مشکلات پرداخت تسهیلات ازدواج را به او ابلاغ کرد. تاکید رئیسی بر صفر شدن صف متقاضیان وام ازدواج تا پایان تابستان. 
به گزارش ایلنا، متن کامل نامه غلامحسین اسماعیلی به شرح زیر است: جناب آقای دکتر فرزین رئیس کل بانک مرکزی سلام 
علیکم؛ با احترام؛ رئیس جمهور محترم در مراسم گرامیداشت هفته ملی ازدواج )جشن وصال( مورخ ۱۴۰۲.۳.۳۱ مقرر کردند: 
۱- کلیه اختلالات ایجاد شــده برای پرداخت وام های ازدواج مرتفع شود. ۲- مصوبات شورای عالی جوانان درخصوص زمان 
معرفی متقاضیان به شعب رعایت و بانک ها موظفند ظرف ۱۵ روز ثبت نام کنندگان را به شعب ارجاع دهند. ۳- شعب بانک ها 
فراتر از دستورالعمل ها در اخذ تضمین ها سخت گیری نکنند. ۴- صف متقاضیان وام قرض الحسنه ازدواج تا پایان تابستان سال 
جاری باید به صفر برسد. ۵- بانک مرکزی موظف به پیگیری مدیران متخلف در این زمینه است. مقتضی است به منظور رفع 

مشکلات جوانان، برنامه ریزی و اقدام عاجل معمول و نتیجه جهت استحضار ارسال شود.

رئیس سازمان صنعت و معدن استان تهران از وجود ۷۸۰ واحد صنعتی راکد در تهران خبر داد و گفت: تا پایان سال ۲۲۰ واحد 
راکد را احیا می کنیم. به گزارش ایسنا، مهدی سیجانی، رئیس سازمان صنعت و معدن استان تهران گفت: در استان تهران از ۱۰ 
هزار واحد تولیدی دارای شناسنامه ۷۸۰ واحد راکد داریم که سالانه هدف گذاری می شود که احیا شود. برای سال جاری احیای 
۲۲۰ واحد را هدف گذاری کرده ایم که یا توسط مالک فعلی یا سرمایه گذار جدید احیا شوند. به گفته این مقام مسئول، نیاز مالی، 
حل اختلافات شرکا، بدون بازار شدن کالای تولیدی این واحدها از جمله دلایلی است که این واحدها راکد شده اند، این مسائل را 

حل می کنیم تا آنها دوباره فعال شوند. پسیجانی در ادامه خاطرنشان کرد: در ۳ ماهه اول سال احیای ۴۵ تا ۴۶ واحد  راکد انجام شده و این روند در نیمه دوم سال 
سرعت می گیرد. افزایش ظرفیت واحدهای تولیدی فعلی از جمله برنامه های دیگر ما است زیرا بیشتر این واحدها کمتر از ظرفیت اسمی خود فعالیت دارند. وی ادامه 
داد: واحدهای تولیدی صنایع غذایی، لوازم خانگی  صنایع شوینده، محصولات شیمیایی، انواع تایر از جمله گروه های کالایی ضروری مردم است و اگر این واحد ها 
راکد شوند برای احیای آنها ورود جدی داریم. رئیس سازمان صنعت و معدن استان تهران در برنامه تهران بیست گفت: ما در استان تهران مطالبه برای سرمایه گذاری 
در صنایع زیاد داریم ولی به دلیل محدودیت فضا این سرمایه را به شهرستان ها سوق می دهیم. توسعه و حمایت از صنایع دانش بنیان و تقویت واحدهایی که تمایل 
به توسعه داشته باشند، از جمله برنامه های ما است. هدایت صنایع آب بر به استان ها دارای ذخایر آب کافی،   سوق پیدا کردن به سمت صنایعی که مزاحمت شهری 

نداشته باشند از جمله برنامه های ما است و تا پایان سال حتما واحدهای راکد را احیا می کنیم.

در نامه ای به رئیس کل بانک مرکزی ابلاغ شد؛

تاکید رئیسی بر صفر شدن صف متقاضیان وام 
ازدواج تا پایان تابستان

هدف گذاری احیای ۲۲۰ واحد صنعتی راکد در تهران

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه
شرکت همکار ماشین)سهامی عام(- در حال تصفیه

به شماره ثبت ۷۰۵۹۹ و شناسه ملی ۱۰۱۰۱۱۵۵۲۹۰

بدینوسیله از کلیه صاحبان سهام یا نمایندگان قانونی آنان دعوت به عمل 
می آید تا در جلسه مجمع عمومی عادی سالیانه شرکت که رأس ساعت 

۱۶ روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۴/۳۱ در نشانی: تهران، بلوار مرزداران، کنار گذر 
یادگار امام، خیابان گلستان، گلستان دوم، انتهای کوچه پژوهش، پلاک ۱۳ 

برگزار می گردد حضور به هم رسانند.

دستور جلسه:
۱-قرائت و استماع گزارش مدیر تصفیه در خصوص عملکرد دوره تصفیه 

منتهی به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹
۲-تصویب ترازنامه و حساب سود و زیان عملکرد مالی مدیر تصفیه منتهی 

به ۱۴۰۱/۱۲/۲۹
۳-تمدید مدت تصفیه

۴-ابقا و یا انتخاب مدیر تصفیه جدید
۵-سایر اموری که در صلاحیت مجمع عمومی عادی سالیانه است

                                  مدیر تصفیه- حمیدرضا نقاشیان
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گزیده خبر

همزمان با عید ولایت و امامت

کلان بیمارستان »غدیر« با 
حضور رئیسی افتتاح شد

دومین کلان بیمارســتان مدرن و مجهز کشــور با نــام »غدیر« در مرکز 
پزشکی، آموزشی و درمانی شهدای تجریش با حضور رئیس جمهور افتتاح 
شد و به بهره برداری رسید. به گزارش ایسنا، پروژه ساخت کلان بیمارستان 
غدیر در قالب طرح توســعه بیمارستان شــهدای تجریش به همت یکی از 
خیرین سلامت در سال ۱۳۹۰ در زمینی به مساحت ۶۰۰۰ متر مربع کلید 
خورد و در ســال ۱۳۹۴ با پیشرفت فیزیکی حدود ۵ درصد جهت تکمیل 
و احداث به قرارگاه ســازندگی خاتم الانبیا )ص( واگذار شد. با شروع دولت 
مردمی سیزدهم و تاکیدات آیت الله رئیسی مبنی بر تکمیل پروژه های نیمه 
تمام عملیات اجرایی پروژه با فوریت پیگیری و با حمایت های مســئولین و 
اهتمام شــبانه روزی، با هزینه ای بالغ بــر ۱۴۰۰ میلیارد تومان تکمیل و به 
مرحله بهره برداری رسید . کلان بیمارستان مدرن و مجهز غدیر با زیربنای 
۶۲۰۰۰ متر مربــع در ۵ بلوک و ۱۳ طبقه با ظرفیت ۸۲۱ تخت در تراز و 
استانداردهای جهانی از جمله اتاق عمل های جراحی هوشمند با ۲۴ تخت، 
بخش های ویژه CCU، NICU، ICU، زایمان LDR، اورژانس پیشــرفته مجهز 
به هلی پورت هوایــی، آنژیوگرافی مغز، تصویر بــرداری ،دیالیز فیزیوتراپی 
درمانگاه های فوق تخصصی، آزمایشــگاه بخش های بستری زنان و مردان و 
کــودکان، با به کارگیری کادر مجرب و بهره گیری از فناوری های روز جهان 
با رعایت استانداردهای درمانی به عنوان یکی از کلان بیمارستان های مطرح 
در غرب آســیا  پروژه ای مهم در تسهیل هر چه بیشتر فرایند درمان برای 
بیماران از سراسر ایران اسلامی است.این بیمارستان مجهز به پیشرفته ترین 
هلی پورت اورژانس با قابلیت ارتباط با سازمان هواپیمایی کشوری و اورژانس 
کشــور اســت که از طریق آن مصدومان در کمترین زمان با بالگرد به این 
بیمارستان منتقل می شوند. با افتتاح این کلان بیمارستان مدرن ۸۲۱ تخت 

مجهز به مدار ارائه خدمات درمانی کشور افزوده خواهد شد.

سخنگوی کمیسیون انرژی:

اختلافات در میدان مشترک گازی آرش باید 
در چارچوب مذاکرات دیپلماتیک حل شود

 ســخنگوی کمیســیون انرژی مجلس 
شورای اســلامی، با تاکید بر اینکه ایران 
به هیــچ وجه از منافع خــود در میدان 
مشــترک گازی آرش کوتاه نخواهد آمد، 
گفت: تا زمان حل شدن اختلافات نباید 
هیچ کشــور حق بهره برداری و توسعه 
میدان مشــترک گازی آرش را داشــته 

باشد.به گزارش ایسنا، مصطفی نخعی در جمع خبرنگاران با اشاره به مواضع کشورهای 
کویت و عربستان پیرامون میدان مشترک گازی آرش، بیان کرد: ما میدان های مشترک 
زیادی با کشــورهای همســایه داریم و در همه برنامه های توسعه  کشور نیز بر توجه و 
تمرکز نســبت به میادین مشترک تاکید شده اســت. عدم برنامه ریزی و تمرکز ما در 
تمامی ســال های گذشته در میدان گازی مشترک آرش باعث شده تا  عملا کشورهای 
رقیب ما میدان دار شوند و برای توسعه آن وارد عمل شوند اما متاسفانه ما کار خاصی در 
این خصوص انجام ندادیم. بنابراین اشکال اول به مسئولین کشور ما بازمی گردد چراکه 
در طول سال های گذشته تمرکز و فعالیت خاصی در توسعه میدان مشترک گازی آرش 
نداشتیم. وی در ادامه اظهار کرد: تقریبا ۶۰ سال از کشف این میدان مشترک می گذرد 
و منابع بســیار ارزشمند گازی، تا حدودی میعانات گازی و مقدار کمی نفت هم در این 
میدان مشــترک وجود دارد. ما باید در سال های گذشته اختلافات خود را با کشورهای 
رقیب در میدان گازی مشــترک آرش حل  می کردیم و برای توســعه آن برنامه ریزی 
می کردیم اما متاســفانه برای این کار اقدامی انجام نداده ایم. نماینده مردم نهبندان در 
مجلس شــورای اسلامی، تصریح کرد: از سوی دیگر با وجود تمامی شرایط مطرح شده 
واضح اســت که ایران از منافع خود در میــدان آرش به هیچ عنوان کوتاه نمی آید. این 
میدان متعلق به همه ملت و کشور و این نسل و نسل های آینده است. وی در ادامه تاکید 
کرد: از طرف دیگر اختلافاتی در زمینه میدان مشترک گازی آرش داریم که باید آنها را 
در گام اول با مذاکره در چهارچوب دیپلماتیک برطرف کنیم اگر به هر دلیلی مذاکرات 
به نتیجه نرسید آن را در چهارچوب حقوقی مشخص با حضور نهادهای بین المللی دنبال 
می کنیم. تعیین مرزهای آبی، ســهم هر یک از کشورها در این میدان گازی مشترک و 
نهایتا تصمیم گیری برای چگونگی توسعه میدان باید در مذاکرات مطرح و نسبت به حل 
و فصل آن اقدام شود. سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس افزود: بهتر است ابتدا با توجه 
به بهبود روابط با کشورهای همسایه در یک چهارچوب دیپلماتیک و با مذاکره مشکلات 
را حل کنیم کمااینکه با کشور ترکمنستان و عراق مذاکره و تا حدود زیادی مشکلات را 
برطرف کردیم. از نظر بنده نیز از طریق مذاکره این مشکلات قابل حل است. اگر به هر 
دلیلی در چهارچوب مذاکره و روابط دیپلماتیک مشکلات برطرف نشد از طریق نهادهای 
بین المللــی باید طرح دعوا و در یک چهارچوب حقوقی مســائل خــود را دنبال کنیم.

درآمد نفت و گاز روسیه یک 
چهارم آب رفت

درآمد نفت و گاز روسیه در ماه میلادی گذشته، به دنبال کاهش قیمت نفت و 
محدودیت صادرات گاز به اروپا، بیش از یک چهارم کاهش پیدا کرد.به گزارش 
ایسنا، وزارت دارایی روسیه اعلام کرد درآمدهای بودجه از مالیات نفت و گاز در 
ژوئن، در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته،  ۲۶ درصد کاهش پیدا کرد و به 
حدود ۵۲۹ میلیارد روبل )۵.۸۴ میلیارد دلار( رسید. طبق محاسبات بلومبرگ، 
مالیات گاز در همین مدت، ۵۴ درصد کاهش یافت و به ۱۲۵.۷ میلیارد روبل 
رســید، در حالی که درآمد حاصل از نفت و فرآورده های نفتی که بیش از ۷۶ 
درصد از درآمد هیدروکربن این کشــور را تشــکیل می دهد، تقریبا یک دهم 
کاهش یافت و به ۴۰۲.۸ میلیارد روبل رسید. جنگ روسیه در اوکراین، خزانه 
این کشور را در بحبوحه افزایش هزینه های تامین مالی عملیات نظامی مسکو 
و تحریم های غربی، در مضیقه قرار داده اســت. مالیات های دریافتی از صنعت 
نفت و گاز همچنان منبع مهم درآمد به شمار می روند. با این حال، این درآمدها 
اکنون در کمتر از یک سوم درآمدهای بودجه روسیه، سهم دارند. روسیه پس 
از اعمال سقف قیمت توسط کشورهای گروه هفت روی فروش نفت این کشور 
و ممنوعیت واردات نفت و فرآورده های نفتی روســیه به اتحادیه اروپا از طریق 
دریا، در اوایل سال میلادی جاری، برای اهداف مالیاتی و در تلاش برای تقویت 
درآمــد بودجه، روش تخمین قیمت نفت را تغییر داد. وزارت دارایی روســیه، 
تخفیفی را نســبت به قیمت نفت برنت معرفی کرد که کف قیمت نفت کشور 
برای اهداف بودجه را تعیین می کند. اگر نفت روسیه بالاتر از این سقف معامله 
شود، این وزارتخانه از قیمت بازار رایج برای محاسبه مالیات استفاده می کند. 
در ژوئن، میانگین قیمت گرید نفتی صادراتی اورال روســیه به ۵۵ دلار و ۲۸ 
سنت در هر بشکه رسید که ۸.۶ دلار بالاتر از قیمت محاسبه شده با استفاده 
از مکانیزم تخفیف بود. دولت روســیه همچنین قصــد دارد یارانه های پایین 
دســتی که به پالایشــگاه ها پرداخت می کند را به نصف کاهش دهد زیرا به 
دنبال محدود کردن هزینه های بودجه اســت و قصد دارد شاخص های موجود 
را دقیق تر کرده و شاخص های جدیدی را برای ارزیابی قیمت نفت برای اهداف 
بودجه مشــخص کند. بر اساس گزارش بلومبرگ، کاهش صادرات گاز به اروپا 
که زمانی بزرگ ترین بازار شرکت گازپروم روسیه بود، عامل اصلی کاهش درآمد 
گاز بوده اســت. درآمد حاصل از عوارض صادرات گاز، ۸۶ درصد کاهش یافت 
و به ۳۰.۱ میلیارد روبل رســید. درآمد حاصل از مالیات استخراج مواد معدنی 
روی گاز، به ۹۵.۶ میلیارد روبل رسید. طبق آمارهای رفینیتیو آیکان، مجموع  
صادرات گاز طبیعی مایع )ال ان جی( روسیه با ۹.۴ درصد کاهش در نیمه اول 
سال ۲۰۲۳، به حدود ۱۴.۴ میلیون تن رسید اما عرضه این کشور به اروپا در 
حدود ۹ میلیون تن ثابت ماند. اروپا برای جبران کاهش قابل توجه واردات گاز 
روسیه از طریق خطوط لوله، خرید ال ان جی از طریق دریا را افزایش داده است. 
آمارهای رفینیتیو آیکان نشــان می دهد که صادرات ال ان جی روسیه به اروپا 
در نیمه اول سال میلادی جاری به حدود ۹ میلیون تن رسید و عرضه به آسیا 
حــدود ۵.۲ میلیون تن بود که با ۸.۹ میلیون تن و هفت میلیون تن در مدت 
مشــابه سال گذشته قابل مقایسه است. مجموع صادرات ال ان جی روسیه در 

سال ۲۰۲۲، یک پنجم رشد کرد.

گام بلند دولت در انتقال آب از خلیج فارس
طرح انتقال آب از دریای عمان و خلیج فارس قرار اســت در گام 
نهایی، منابع آبی جدید هفت اســتان هرمزگان، کرمان، خراسان 
جنوبی، خراسان رضوی، یزد، اصفهان و سیستان و بلوچستان را 
تامین کند و آنطور که رییس جمهور اعلام کرده در یک ســال 
گذشته به اندازه چند سال روی انتقال آب خلیج فارس کار شده 
است. به گزارش ایسنا، افزایش بحران های آبی در طول چند سال 
گذشته منجر به تســریع در طرح های انتقال آب از خلیج فارس 
و دریــای عمان به فلات مرکزی ایران شــد. هدف از اجرای این 
طرح ها تامین آب اســتان ها در بخش های شــهری، کشاورزی و 
صنعتی اســت. بر همین اســاس فاز نخست نخستین خط لوله 
انتقال آب در ســال ۱۳۹۹ اجرا شد و قرار است سایر طرح های 
انتقال آب نیز به تدریج اجرا شــده و بخــش مهمی از آب مورد 
نیاز اســتان های کم آب شــرقی و مرکزی کشور از طریق دریای 
عمان و خلیج فارس تامین شود. طرح انتقال آب از دریای عمان و 
خلیج فارس قرار است در گام نهایی، منابع آبی جدید هفت استان 
هرمزگان، کرمان، خراسان جنوبی، خراسان رضوی، یزد، اصفهان 
و سیستان و بلوچســتان را تامین کند. برای اجرای این طرح ها 
حدود ۳۷۰۰ کیلومتر لوله گذاری خواهد شد که آب خلیج فارس 
و دریای عمان را به هفت اســتان تعیین شــده، منتقل می کند. 
هم اینک، طرح انتقال آب دریای عمان به اســتان سیســتان و 
بلوچســتان در مجلس مصوب و مقرر شده است عملیات اجرایی 

این طرح بزرگ در بخش دریا و آبگیرها با ســرعت به انتها برسد 
که پیشرفت این پروژه هم اکنون هشت درصد است.  بر این مبنا، 
خــط دوم انتقال آب از خلیج فارس بــه فلات مرکزی نیز اواخر 
سال قبل آغاز شــد، این درحالی است که خط اول انتقال آب از 
ســال ۱۳۸۸ تعریف و در سال ۱۳۸۹ مصوب و عملیات اجرایی 
آن آغاز  شــد. بر اساس پیش بینی ها، خط دوم انتقال آب خلیج 
فارس تا چهار ســال آتی در مدار فعالیت قرار می گیرد. از سوی 
دیگر، خط ســوم انتقال آب از خلیج فــارس به فلات مرکزی با 
محوریت استان اصفهان در دستور کار دولت سیزدهم قرار گرفته 
است. بر اســاس به روزترین اطلاعات این پروژه، عملیات اجرایی 
این خط از غرب بندرعباس آغاز شــده و آب شیرین کن ها در این 
ناحیه احداث می شوند. طبق برنامه ریزی های صورت گرفته طی 
چهار سال  آینده میزان تولید آب توسط آب شیرین کن های کشور 
در جوار دریا شش برابر خواهد شد. سید ابراهیم رییسی - رئیس 
جمهوری - در ســفر خود به کرمان، در همین رابطه اعلام کرد 
که در یک ســال گذشته به اندازه چند سال روی انتقال آب کار 
شده و اگر به همین شکل پیش برود ظرف چند ماه آینده به در 
شهرهایی که منتظر این آب هستند وارد مرحله بهره برداری می 
شویم. به نظر می رسد که عزم دولت سیزدهم برای افتتاح طرح 
های انتقال آب جدی باشــد و در آینده نزدیک شاهد خبرهای 

خوبی در این حوزه باشیم.

قیمت نفــت در معاملات روز جمعه، 
تحت تاثیر کاهش بیش از حد انتظار 
ذخایر نفت آمریــکا، افزایش یافت و 
به ســوی ثبت دومین رشد هفتگی 
متوالی پیش می رود. به گزارش ایسنا، 
بهای معاملات نفت برنت با ۴۵ سنت 
معادل ۰.۶ درصد افزایش، به ۷۶ دلار 
و ۹۷ سنت در هر بشکه رسید. بهای 
معاملات وســت تگزاس اینترمدیت 
آمریکا با ۴۴ سنت معادل ۰.۶ درصد 
افزایش، به ۷۲ دلار و ۲۴ ســنت در 
هر بشــکه رســید. هر دو شاخص از 
ابتدای هفته جــاری تاکنون، حدود 
دو درصد رشــد داشته اند که دومین 
رشد هفتگی متوالی خواهد بود. ادوارد 
مویا، تحلیلگر شــرکت OANDA در 
این باره گفت: با ورود به اوج سفرهای 
تابستانی در آمریکا و با اقدام سعودیها 
در افزایش قیمت فــروش به اروپا و 
آسیا، چشــم انداز تقاضا برای نفت، 
رو به بهبود گذاشــته است. عربستان 
ســعودی پس از اعلام تمدید کاهش 
بیشتر تولید علاوه بر توافق محدودیت 
عرضه اوپک پلاس، قیمت فروش نفت 
خود برای مشــتریان آسیایی در اوت 
را بــرای دومین ماه افزایش داد. غول 
نفتــی دولتی آرامکوی ســعودی در 
بیانیه ای اعلام کرد قیمت های فروش 
رســمی گرید نفتی عرب لایت برای 
بارگیری در اوت به آســیا، نسبت به 
ژوئیه ۲۰ سنت در هر بشکه افزایش 
یافته و ســه دلار و ۲۰ سنت در هر 

بشــکه بالاتر از قیمــت نفت عمان/
دبی شــد. این افزایش قیمت تا حد 
زیادی توسط بازار پیش بینی می شد 
اما تعدادی از پالایشگاه های آسیایی 
در نظرسنجی رویترز، کاهش حدود 
۵۰ سنتی قیمت را پیش بینی کرده 
بودنــد. آرامکو قیمت فــروش نفت 
عرب لایت به شــمال غربــی اروپا را 
به میزان ۸۰ سنت افزایش داد و سه 
دلار و ۸۰ ســنت در هر بشکه بالاتر 
از قیمت نفت برنت ICE تعیین کرد. 
همچنین قیمت فروش به آمریکا هم 
به میزان ۱۰ ســنت افزایش یافت و 
هفت دلار و ۲۵ ســنت در هر بشکه 
بالاتر از شاخص ASCI اعلام شد. آمار 
اداره اطلاعات انــرژی آمریکا که روز 
پنجشنبه منتشــر شد، نشان داد که 
ذخایر نفــت آمریکا به دلیل تقاضای 

قوی پالایشگاهی، بیش از حد انتظار 
کاهش پیــدا کــرده و ذخایر بنزین 
پس از افزایش در هفته قبل، کاهش 
بزرگی داشته است.  عربستان سعودی 
و روسیه که بزرگترین صادرکنندگان 
نفت جهان هســتند، دوشنبه هفته 
جاری، کاهش بیشــتر تولیدشان در 
اوت را اعلام کردنــد. کاهش عرضه 
اعلام شــده از ســوی این دو کشور، 
عــلاوه بــر توافق گســترده تر اوپک 
پلاس برای محــدود کردن عرضه تا 
پایان ســال ۲۰۲۴ اســت و مجموع 
کاهــش تولید این گــروه را به بیش 
از پنج میلیون بشــکه در روز معادل 
حــدود پنج درصــد از تولید جهانی 
نفت می رســاند. با این حال، افزایش 
قیمت نفــت با بالا رفتــن انتظارات 
بــرای افزایش نرخ بهره در نشســت 

آتی بانک مرکزی آمریکا، محدود شد. 
طبق جدیدترین آمار منتشره، تعداد 
آمریکایی های متقاضی دریافت بیمه 
بیکاری، هفته گذشته نسبتا افزایش 
پیدا کرد. همچنین حقوق و دستمزد 
بخــش خصوصی در ژوئــن افزایش 
افزایش  داشــت. آمار اخیر، احتمال 
نرخ بهره فــدرال رزرو در ماه جاری 
را افزایش داد. منابع نزدیک به اوپک 
اظهار کردند: اوپک احتمالا زمانی که 
اولین چشــم انداز خود از بازار نفت 
در ســال آینــده را در اواخر این ماه 
منتشر می کند، دیدگاه خوشبینانه 
ای درباره رشــد تقاضا برای نفت در 
ســال میلادی آینده خواهد داشت و 
پیش بینی می کند که رشــد تقاضا 
نسبت به ســال جاری، کند خواهد 
شد اما همچنان افزایشی بالاتر از حد 
میانگین خواهد داشت. نرخ های بهره 
بالاتر، هزینه های اســتقراض را برای 
افزایش  مصرف کنندگان  و  شرکت ها 
می دهد و می تواند رشد اقتصادی را 
کاهش داده و تقاضا برای نفت را کمتر 
کند. ســرمایه گذاران هفته آینده با 
دنبال کردن آمار تورم آمریکا و چین، 
به دنبال نشــانه هایــی در خصوص 
روند نرخ بهره خواهند بود. بر اساس 
گــزارش رویترز، به گفته ادوارد مویا، 
نفت در معامــلات هفته جاری، کف 
پیدا کرد و به نظر می رســد تا زمانی 
که ترس از رکود جهانی وجود نداشته 

باشد، می تواند بالاتر برود.

قیمت نفت همچنان در مسیر 
صعود

نهاد تجارت ســازمان ملل متحد خواســتار حمایت از کشورهای در حال توسعه برای جذب ســرمایه گذاری در انرژی های 
تجدیدپذیر شد تا عبور آنها به سوی منابع انرژی پاک تضمین شود. به گزارش ایسنا، کنفرانس تجارت و توسعه سازمان ملل 
متحد )آنکتاد( در گزارشــی اعلام کرد که ســرمایه گذاری بین المللی در انرژی های تجدیدپذیر، از زمان معاهده آب و هوایی 
پاریس در سال ۲۰۱۵ تقریبا سه برابر شده است، اما این افزایش به کشورهای توسعه یافته معطوف شده است. ربکا گرینسپن، 
دبیرکل آنکتاد در بیانی ه ای گفت: افزایش چشمگیر سرمایه گذاری در سیستم های انرژی پایدار در کشورهای در حال توسعه، 
برای دستیابی جهان به اهداف اقلیمی تا سال ۲۰۳۰ حائز اهمیت است. طبق ارزیابی گزارش آنکتاد، کشورهای در حال توسعه، 
به سرمایه گذاری سالانه حدود ۱.۷ تریلیون دلار در انرژی های تجدیدپذیر نیاز دارند. این کشورها در سال گذشته به ارزش 
۵۴۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری مستقیم خارجی در انرژی پاک جذب کردند. بر اساس گزارش رویترز، اقتصادهای در حال 
توسعه شامل آفریقا، آمریکای لاتین و کارائیب، آسیا به استثنای رژیم صهیونیستی، ژاپن و کره جنوبی و همچنین اقیانوسیه 

بدون استرالیا و نیوزلند هستند.

وزیران نفت ایران و عراق در حاشیه هشتمین سیمنار بین المللی اوپک در وین درباره اجرای پروژه های مشترک نفتی تبادل نظر و 
گفت وگو کردند. به گزارش ایسنا، جواد اوجی، وزیر نفت و حیان عبدالغنی، وزیر نفت عراق امروز )پنجشنبه، ۱۵ تیرماه( در حاشیه 

دومین روز از هشتمین سمینار بین المللی سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( در زمینه همکاری های مشترک نفت و گاز بحث و گفت وگو کردند. وزیران نفت 
دو کشور در این دیدار بر توسعه روابط دوجانبه نفتی، تبادلات در حوزه نفت، گاز و فرآورده های نفتی تأکید کردند. سرمایه گذاری های مشترک و توسعه میدان های 
مشــترک نفتی، صادرات خدمات فنی و مهندســی ایران به عراق و اجرای پروژه های مشترک از دیگر محورهای گفت وگوی اوجی و عبدالغنی بود. هشتمین سیمنار 
بین المللی اوپک با شعار »به سوی یک گذار انرژی پایدار و فراگیر« میزبان چند نشست وزارتی و میزگرد بلندپایه با حضور وزیران نفت و انرژی کشورهای عضو اوپک 
و برخی مهمانان ویژه از وزیران نفت و انرژی کشورهای تولیدکننده غیراوپک و مصرف کننده، مدیران عامل شرکت های بزرگ نفت و گاز جهان، محققان، کارشناسان 
و جامع دانشگاهی فعال در حوزه انرژی خواهد بود. در مجموع، طی دو روز برگزاری این سیمنار )چهارشنبه و پنجشنبه ۱۴ و ۱۵ تیرماه(، چهار نشست وزارتی و ۶ 

میزگرد بلندپایه برگزار و درباره مهم ترین موضوع های مربوط به انرژی دنیا بحث و بررسی می شود.

آنکتاد خواستار شد

سرمایه گذاری بیشتر کشورهای در حال توسعه در 
تجدیدپذیرها

مذاکرات ایران و عراق برای پیشبرد پروژه های نفتی 
مشترک

وزیر نفت ایران و دبیرکل مجمع کشــورهای صادرکننده 
گاز طی دیداری در حاشــیه هشتمین سمینار بین المللی 
اوپــک دربــاره تحــولات بازارهای گاز جهــان گفت وگو 
کردنــد. به گزارش ایســنا، جواد اوجــی، وزیر نفت امروز 
)پنجشــنبه، ۱۵ تیرماه( در حاشیه هشــتمین سمینار 
بین المللی سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( با 
محمد حامل، دبیرکل مجمع کشــورهای صادرکننده گاز 
)جی ئی ســی اف( دیدار و گفت وگو کــرد. دو طرف در این 
ملاقات درباره آینده بازارهای گاز جهان، سرمایه گذاری ها، 
پیش بینی قیمت و همگرایی کشورهای صادرکننده گاز در 
بازار گفت وگو و تبادل نظر کردند. در این دیدار، برنامه های 
آینــده، موضوع های مربوط به ســرمایه گذاری در صنعت 

گاز در میان کشــورهای صادرکننــده گاز و خارج از آن و 
تحولات جهانی حاکم بر بازارهای گاز دنیا بررســی شــد. 
به گزارش ایســنا، هشتمین ســیمنار بین المللی اوپک با 

شعار »به ســوی یک گذار انرژی پایدار و فراگیر« میزبان 
چند نشســت وزارتی و میزگرد بلندپایه با حضور وزیران 
نفت و انرژی کشورهای عضو اوپک و برخی مهمانان ویژه 
از وزیران نفت و انرژی کشورهای تولیدکننده غیراوپک و 
مصرف کننده، مدیران عامل شرکت های بزرگ نفت و گاز 
جهان، محققان، کارشناســان و جامع دانشگاهی فعال در 
حــوزه انرژی خواهد بود. در مجموع، طی دو روز برگزاری 
این ســیمنار )چهارشنبه و پنجشــنبه ۱۴ و ۱۵ تیرماه(، 
چهار نشســت وزارتی و ۶ میزگرد بلندپایه برگزار و درباره 
مهم ترین موضوع های مربوط به انرژی دنیا بحث و بررسی 
می شــود. هشتمین سمینار بین المللی اوپک امروز به کار 

خود پایان داد.

اوجی و دبیرکل مجمع کشورهای صادرکننده گاز تحولات بازار گاز را بررسی کردند
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گزیده خبر

معاون وزیر صمت:

بیش از ۴۰ درصد اشتغال صنعتی کشور 
مربوط به کسب وکارهای کوچک است

معاون  رضوی  ایسنا/خراسان 
وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفــت: بیــش از ۴۰ درصد 
اشــتغال صنعتی در کشــور 
مربوط به بنگاه های زیر ۱۰۰ 
نفر است و باید سهم بیشتری 
از تســهیلات به این واحدها 

تعلق بگیرد. علی رســولیان امروز ۱۶ تیرماه پیش از مراســم آغاز عملیات 
اجرایی شهرک صنعتی )صنعتی -صنفی( نزدیک به شهرک صنعتی مشهد 
در جاده کلات اظهار کــرد: تاکید مقام معظم رهبری همواره بر رفاه مردم 
بوده و شــاهد این موضوع شعارهای منتخب سال اســت. وی افزود: یکی 
از محورهای توســعه کشور تولید اســت و تولید ایجاد اشتعال پایدار میسر 
نخواهد بود مگر از مســیر تولید و اشتغال پایدار. باید عزم جدی در زمینه 
تولید داشــته باشیم؛ تولید ابزارهای مشخص می خواهد که یک ابزار، منابع 
انســانی توانمند و آماده به کار است که در کشــور وجود دارد. بخش مهم 
دیگر تامین زیرســاخت ها و بخش دیگر تامین مالی اســت.  امروز یکی از 
مشکلات در کسب و کارها به خصوص کسب و کارهای کوچک تامین مالی 
است . امروز بیش از ۴۰ درصد اشتغال صنعتی در کشور مربوط به بنگاه های 
زیر ۱۰۰ نفر است و باید ســهم بیشتری از تسهیلات به این واحدها تعلق 
بگیرد. رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی ایران بیان کرد:  در دنیا تامین مالی بنگاه ها از طریق بورس است و 
بنگاه های کوچک از طریق بانک ها تامین مالی می شوند. بخش دیگر از تولید 
مربوط به زیســت بوم تولید است؛ در مشهد خوشبختانه زیست بود نسبتا 
مناســبی برای تولید وجود دارد. رســولیان با اشاره به مشکلات بروکراسی 
در کشور افزود: متاسفانه بروکراســی از قبل انقلاب تاکنون کشور را دچار 
مشکل کرده است. دولت های مختلف از جمله دولت سیزدهم تلاش کردند 
تا این مشــکل را کاهش دهند و امــروز این موضوع در قانون بهبود محیط 
کسب و کار مشاهده می شود.  مجموعه قوانین و مقرراتی را از سال های قبل 
مصوب کردیم که همانند زنجیری شــده است و باید در بخش های مختلف 
بروکراســی را از بین برد. وی با اشــاره به اینکه کســب و کارهای کوچک 
بسیار مهم هستند، گفت: شــهرک های صنفی می تواند یکی از مسیرهای 
توسعه بنگاه های کوچک و متوسط باشد. برای این منظور در سطح کشور بنا 
داریم شــهرک های صنفی ایجاد کنیم و در برنامه هفتم توسعه این موضوع 
در دســتور کار قرار گرفته اســت. همچنین  ایجاد خوشه های صنعتی در 
دســتور کار قرار گرفته تا زنجیره ارزش تکمیل شود و ۵۰۰ خوشه صنعتی 
شناسایی شده است. رسولیان خاطرنشان کرد: الگوی مدیریت ما در صنعت 
و تولید باید تغییر کند. دنیا مسیر زنجیره ارزش را با دقت دنبال می کند و 
باید در ســطح کشور زنجیره ارزش ایجاد شود. در روستایی در همدان فقط 
لباس بچه تولید می شــود و این زنجیره ارزش شــکل گرفته است. مشهد 
اســتعداد جدی برای ایجاد زنجیره ارزش در بخش  پوشاک، کیف و کفش 
و ســنگ های قیمتی دارد. خوشبختانه به تازگی شهرک صنعتی شماره ۵ 
به بهره برداری رسیده که به تنهایی نمی تواند اشتغال ایجاد کند و نیازمند 
شهرک های کوچک صنفی است که یکدیگر را تقویت کنند و باید چندین 
شــهرک دیگر در مشهد ایجاد شود. این موضوع به احیاء واحدهای راکد در 
کشور نیز کمک خواهد کرد که بخشی از سیاست های دولت است. وی افزود: 
تاکنون شهرک سازی در کشور توسط بخش دولتی انجام می شد و بیش از 
۱۵۸ شــهرک فعال کشور توسط بخش دولتی ساخته شد، اما امروز بخش 

خصوصی خودش در این زمینه باید ورود کند.

 در حوزه فولاد تقریبا خودکفا 
هستیم

در اردیبهشت ماه امسال، واردات آهن اسفنجی به مقدار ناچیز معادل ۲۰۰ 
تن رسیده است؛ واردات سایر اقلام فولادی نیز مجموعا به ۳۵۰ هزار تن هم 
نمی رسد. به گزارش ایسنا، بر اساس آماری که توسط انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران در اختیار ایسنا قرار گرفت، طی دو ماه نخست سال جاری میزان 
واردات مجموع مقاطع طویل ۳.۳ درصد بیشتر شده اما واردات شمش آهن 
اسفنجی که سال هاســت صفر بوده و شمش فولاد که سال گذشته تقریبا 
صفر بوده، در اردیبهشت ماه امسال هر یک به ۲۰۰ تن رسیده است. واردات 
مقاطع تخت و محصولات فولادی نیز به  ترتیب ۲۱.۴ درصد و ۱۹.۹ درصد 
نســبت به واردات در دو ماهه ۱۴۰۱، بیشتر شــده است. بیشترین میزان 
واردات فولادی در  مدت مذکور ســال جــاری مختص محصولات فولادی 
معادل ۱۶۵ هزار تن )۱۰۷ هزار تن واردات در اردیبهشــت ماه( اســت که 
نســبت به میزان واردات آن در مدت مشابه سال گذشته معادل ۱۳۸ هزار 
تن، ۱۹.۹ درصد افزایش یافته است. میزان واردات مقاطع تخت فولادی نیز 
در مجموع فروردین و اردیبهشــت ماه امســال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته ۲۱.۴ درصد بیشتر شده و از ۱۲۶ هزار تن در مجموع واردات طی 
دو ماهه ســال گذشته به ۱۵۳ هزار تن در مدت مشابه امسال رسیده است.   
۹۹ هزار تن از مقاطع تخت وارداتی در مجموع دو ماهه امســال متعلق به 
اردیبهشــت ماه است. مجموع مقاطع طویل فولادی وارد شده ظرف دو ماه 
نخســت امسال نیز نسبت به همین مدت در سال گذشته ۳.۳ درصد رشد 
داشــته و از ۱۲ هزار تن به ۱۲ هزار و ۴۰۰ تن رسیده است. طبق آمار، در 
واردات شمش فولادی نیز امسال به ۲۰۰ تن رسیده است. همچنین واردات 

آهن اسفنجی هم در اردیبهشت ماه امسال ۲۰۰ تن شده است. 

آغاز واریز وجه برای متقاضیان 
عادی شاهین ویژه پاییز و 

زمستان ۱۴۰۲

از امروز )پنجشنبه( امکان واریز وجه علی الحساب برای منتخبان عادی که 
اولویت آن ها پاییز و زمســتان ۱۴۰۲ برای خودروی شاهین بود و از سوی 
سایپا پیامک دریافت کرده اند، به مدت سه روز فراهم شده است. به گزارش 
ایســنا، برای متقاضیان عادی شرکت کننده در مرحله دوم فروش یکپارچه 
خودروها، برای خودروی شــاهین که نوبت دریافت پاییز و زمســتان سال 
جــاری را دریافت کرده و روز سه شــنبه )۱۳ تیر ماه( پیامک واریز دریافت 
کرده اند، از امروز )پنج شنبه ۱۵ تیرماه( امکان واریز وجه مبلغ علی الحساب 
فراهم شــده است. مهلت واریز برای این مرحله، سه روز در نظر گرفته شده 
اســت؛ طبیعتا عدم واریز وجه علی الحســاب خودرو در مهلت تعیین شده 
به منزله انصراف از طرح خواهد بود. متقاضیان می توانند به منظور واریز وجه 
صرفاً از طریق ســامانه فروش اینترنتی به نشانی saipa.iranecar.com  اقدام 
کنند. قابل ذکر اســت که قیمت خودرو قطعی نخواهــد بود و مطابق روز 
تحویل در هفته چهارم آذر الی اسفند ماه سال جاری است و مبالغ درج شده 
در بخشنامه، مبالغ پیش پرداخت علی الحســاب ۲۱۲ میلیون و ۵۸۳ هزار 

تومان در نظر گرفته شده است.

رشد ۳۲ درصدی تولید انواع خودرو در بهار امسال
آمار ارائه شــده از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان 
می دهد که از ابتدای سال جاری بالغ بر ۳۲۴ هزار دستگاه خودرو 
تولید شده که نسبت به میزان تولید در مدت مشابه سال گذشته 
۳۲ درصد رشد تولید محقق شده است؛ با احتساب تکمیل حدود 
۶۵ هزار دســتگاه خودروهای ناقص در بهار سال ۱۴۰۱، میزان 
رشد تولید در بهار امسال نسبت به بهار سال گذشته ۴.۵ درصد 
برآورد شــده است. به گزارش ایسنا، براساس آمار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت از ابتدای سال جاری تا پایان خرداد ماه، بیش از 
۳۲۴ هزار دستگاه از انواع خودروها در کشور تولید شده که از این 
میزان، بیشترین سهم تیراژی متعلق به خودروهای سواری است.  
بهار امسال، ۳۲۴ هزار و ۵۸۳ دستگاه خودرو تولید شده که نسبت 
به ۲۴۵ هزار ۶۱۸ دســتگاه تولیدی در مدت مشابه سال گذشته 
رشــد ۳۲ درصدی را رقم زده اســت. از مجموع کل خودروهای 
تولیدی، ۲۷۶ هزار و ۸۶۸ دســتگاه متعلق به سواری هاست که 
نسبت به ۲۱۵ هزار و ۱۱۶ دستگاه سواری تولیدی در سه ماهه 
نخست ســال گذشــته ۲۹ درصدی افزایش تولید حاصل شده 
است. پس از آن بیشترین تیراژ خودرو، در دسته وانت هاست که 
خودروســازان داخلی با افزایش تولید ۴۸ درصدی طی سه ماهه 
امسال نســبت به تولید وانت ها در مدت مشابه سال گذشته، از 
۲۴ هزار و ۳۱۵ دستگاه به ۳۵ هزار و ۹۶۲ دستگاه رسیده است.

به لحاظ درصد افزایش اما بیشــترین افزایش تولید انواع خودرو، 
برای ون ها رخ داده که از ۳۶۸ دســتگاه به ۷۹۹ دستگاه در بهار 
امسال رسیده و رشد ۱۱۷ درصدی را ثبت کرده است. پس از آن 
با افزایش ۹۵ درصدی تولید سنگین های باری )کامیون، کامیونت 
و کشنده( از ۵۳۱۷ دســتگاه در مجموع سه ماهه ابتدایی سال 
۱۴۰۱ به ۱۰ هزار و ۳۷۲ دستگاه در مدت مشابه امسال رسیده 
است. از ابتدای سال تا پایان خرداد ماه ۳۳۳ دستگاه مینی بوس 
و میدل باس تولید شده که ۳۱ درصد بیشتر از آمار تولید این نوع 
خودروها در ســه ماهه نخست سال گذشته معادل ۲۵۴ دستگاه 
است. در نهایت طبق آمار وزارت صمت، تولید اتوبوس ها در بهار 
امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته تغییر چندانی نداشته 
است. در سه ماهه امسال ۲۴۹ دستگاه تولید شده که یک دستگاه 

بیشــتر از تولید آن در سه ماهه ۱۴۰۰ است. گفتنی است آنطور 
که وزارت صنعت، معدن و تجارت اعلام کرده،   در سه ماهه اول 

ســال گذشته ۶۵ هزار و ۱۵ دســتگاه خودروی ناقص نیز تکیل 
شده بود که با لحاظ خودروهای تکمیل شده سه ماهه اول سال 

۱۴۰۱، رشد تولید سه ماهه ابتدایی سال جاری نسبت به تولید 
و تکیل سه ماهه اول سال گذشته حدود ۴.۵ درصد خواهد بود.

گروهی از مهندسان یکی از شرکت های 
فناور خانه های پیش ســاخته مقاوم به 
زلزله  را طراحی کردند که به گفته آنها 
این سازه ها در زمان زلزله امن ترین جا 
خواهند بود، ضمــن آنکه امکان انتقال 
آن ها به سایر مناطق فراهم شده است. 
علی اکبر خادمی، مدیر بازرگانی و طرح 
و توسعه این شرکت فناور در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه این شرکت در زمینه 
تولید، طراحی و مونتاژ و ساخت و اجرای 
قاب های سبک فولادی نورد شده فعال 
است، اظهار کرد: یکی از نیازهای اصلی 
کشور، این ســازه های سبک است؛ چرا 
که این قاب ها علاوه بر مقاومت در برابر 
زلزله، موجب کاهش ۵۰ درصدی وزن 
سازه خواهد شد. وی صرفه اقتصادی را 
از دیگر مزایای این طرح نام برد و ادامه 
داد: قیمت این سازه ها ۲۰ درصد نسبت 
به سازه های سنتی پایین تر است، ضمن 
آنکه این ســازه ها بر خلاف ســازه های 
پیش ســاخته مانند کانکس و امثال آن 
چه به صــورت بتنی و یا فلزی، قادر به 
ذخیره انرژی اســت و هدر رفت انرژی 

کمتری را به همراه دارد. خادمی با بیان 
اینکه این سازه ها در محل شرکت تولید 
می شود، افزود: ما در تولید این سازه ها 
از کناف استفاده می کردیم که استفاده 
از این مواد موجب ترک خوردن ســازه 
می شد؛ از این رو ما در تولید این سازه ها 
از نوعی دیواره هــای مبتنی بر فناوری 

نانو استفاده کردیم تا این مشکل مرتفع 
شــود. مدیر بازرگانی و طرح و توسعه 
این شــرکت، عایق صــوت را از دیگر 
ویژگی های این سازه های پیش ساخته 
دانست و گفت: بســیاری از آپارتمان ها 
عایق صوتی نیســتند، ولی این سازه ها 
چالش انتقال صــوت را مرتفع کرده اند. 

وی در خصوص ســرعت ساخت و ساز 
با ایــن قاب ها، گفت: یک ســازه ۱۰۰ 
متری و در ۴ طبقه در کمتر از یک ماه 
تحویل داده می شود. خادمی با اشاره به 
میزان استحکام این سازه ها، توضیح داد: 
معمولا آنچــه که در رخدادهای لرزه ای 
به عنوان چالش مطرح می شود، شکست 
ســقف و دیوار اســت که بــه آن »بار 
اضافه« گفته می شود و ما در این طرح 
این بارهای اضافه را با اســتفاده از لوله 
زنبوری مســتحکم کردیم و این روش 
موجب شده که امن ترین سازه در زمان 
وقوع زلزله ارائه شــود. وی با بیان اینکه 
این روش ســاخت و ســاز برای تامین 
مسکن به ویژه برای مناطق محروم قابل 
بهره برداری اســت، گفت: مزیت مهم 
این ســازه، بازیافت بودن آن است. این 
سازه قابل انتقال به مناطق دیگر است، 
چون در آن سیمان به کار نرفته است، 
همچنین اگر قرار اســت این سازه های 
پیش ساخته در منطقه ای باقی بمانند، 
به راحتی قابلیت تغییر کاربری به عنوان 

خانه های بهداشت و غیره را دارند.

ساخت سازه های پیش ساخته قابل 
بازیافت مقاوم در برابر زلزله

رئیس اتاق اصناف ایران از تشــکیل کمیته پیگیری اصلاح 
قانــون نظام صنفی خبر داد و هم افزایی کســب و کارهای 
ســنتی و آنلاین و تقویت منابع مالی پایدار اتحادیه ها را از 
جمله درخواســت های اصناف بری تغییر قانون عنوان کرد. 
حسین طاهر محمدی در گفت وگو با ایسنا، درباره اصلاحات 
مد نظر اتاق اصناف دربــاره قانون نظام صنفی، اظهار کرد: 
اخیــرا کمیته پیگیری اصلاح قانون نظام صنفی تشــکیل 
شــده تا با نظرخواهی اعضای نمایندگان اتاق ایران در این 
رابطه جمع بندی شــود. به گفتــه وی، یکی از موضوعاتی 
که برای اصلاح مد نظر بوده، بحث تغییر ســرعت فرهنگ 
خرید و فروش یا تغییرات دنیای مدرنیته و کسب و کارهای 
سنتی است. کسب و کارهای نوین و آنلاین باید با کسب و 
نباید بین این دو بخش افتراق و فاصله ایجاد شــود. طاهر کارهای سنتی هم افزایی داشته باشند و هر دو رشد کنند. 

محمدی با بیان اینکه ورود روش های نوین به کسب و کارها 
در سال های اخیر مورد توجه قرار گرفته است، گفت: یکی 
دیگر از موارد اصلاح قانون نظام صنفی مربوط به محدودیت 
حضور اعضای هیئــت مدیره ها در اتحادیه هــا و اتاق های 
اصناف اســت. این موضوع قبلًا هم در مجلس مورد بررسی 
قرار گرفته و نقطه نظرات مختلفی روی آن است، اما هنوز 
در مرحله کارشناسی بوده و به تصمیم نهایی نرسیده است .

رئیس اتاق اصناف ایران با بیــان اینکه تقویت منابع مالی 
پایدار اتحادیه ها از موارد دیگر اصلاح قانون اســت، تصریح 
کرد: باید برای اتحادیه ها منابع مالی پایدار و مســتمر دیده 
شود. برای سایر بخش های خصوصی منابع مالی خوب دیده 
شده و درخواست اصناف این است که بر اساس همان الگوها 

برای اتاق های اصناف منابع مالی دیده شود.

رئیس اتاق اصناف ایران به ایسنا خبر داد
تشکیل کمیته پیگیری اصلاح قانون نظام صنفی

ایسنا/زنجان معاون صنایع عمومی وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه عزم دولت عزم کاری برای اصلاح امور است، گفت: 
در شرایط فعلی یکی از دغدغه ها جذب نیروی کار در برخی استان ها برای واحدهای تولیدی است. مهدی برادران ظهر امروز )۱۵ 
تیرماه( در آیین گرامی داشت روز اصناف، صنعت و تجارت در زنجان با بیان اینکه سال گذشته میزان رشد اقتصادی بخش صنعت 
و معدن در کشور به ۹.۵ درصد رسید، اظهار کرد: میزان رشد این بخش در سال ۱۴۰۰ به ۳.۳ درصد و در سال گذشته نیز به ۹.۵ درصد افزایش یافت. وی با اشاره 
به اینکه در برخی جاها هم دچار رکود بودیم و عملکردها مطلوب نبود ولی در حوزه صنعت و معدن شاهد جهش در رشد اقتصادی هستیم، تصریح کرد: در بخش 

صنعت و معدن از حالت رکود خارج شده و به سمت رونق حرکت می کنیم و امیدواریم ثمره این رونق در سفره مردم هم مشاهده شود.
این مسئول به پیگیری ها برای گره گشایی از مشکلات اشاره کرد و افزود: عضویت رسمی ایران در سازمان همکاری های شانگهای از اقدامات خوب به شمار می آید؛ این 
ظرفیت موجب تسهیل دسترسی به بازارهای بزرگ خواهد شد. معاون صنایع عمومی وزیر صمت تصریح کرد: تعامل با کشورهای همسایه و کشورهای بزرگ در دستور 
کار دولت است و این موضوع پیش از این به آمریکا و چند کشور اروپایی منوط شده بود. برادران با بیان اینکه عزم دولت عزم کاری برای اصلاح امور است، خاطرنشان 

کرد: در شرایط فعلی یکی از دغدغه ها جذب نیروی کار در برخی استان ها برای واحدهای تولیدی است.

رئیس جمهور قانون موافقتنامه بین دولت جمهوری اســلامی ایران و دولت جمهوری کرواسی در مورد 
کمک و همکاری متقابل در امور گمرکی را برای اجرا به وزارت امور اقتصادی و دارایی ابلاغ کرد. رئیسی 
قانون همکاری متقابل در امور گمرکی میان ایران و کرواسی را برای اجرا ابلاغ کرد. به گزارش ایلنا، سید 
ابراهیم رئیسی در اجرای اصل ۱۲۳ قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، »قانون موافقت نامه بین دولت 
جمهوری اســلامی ایران و دولت جمهوری کرواسی در مورد کمک و همکاری متقابل در امور گمرکی« 
را که در جلسه علنی ۲۲ خرداد ۱۴۰۲ مجلس شورای اسلامی تصویب و در تاریخ ۳۱ خرداد ۱۴۰۲ به 

تایید شورای نگهبان رسیده، برای اجرا به وزارت امور اقتصادی و دارایی ابلاغ کرد.

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت:

جذب نیروی کار به یکی از دغدغه ها در برخی 
استان ها تبدیل شده است

در نامه ای به وزارت اقتصاد؛

رئیسی قانون همکاری متقابل در امور 
گمرکی میان ایران و کرواسی را برای 

اجرا ابلاغ کرد
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گزیده خبر

قرعه کشی بزرگ باشگاه مشتریان بانک تجارت 
برگزار شد

هدیه۳۰۰۰۰۰۰۰۰۰ریالیبانکتجارتبهمشتریخوششانس
بابرگزاریآخرینمرحلهقرعهکشــیجشــنوارهزمستانهباشگاهمشتریان
بانــکتجارت،برنــدهبزرگایندوره،مشــخصشــدو۳میلیاردریال
دریافتکرد.بهگزارشمدیریتروابطعمومیوارتقاءســرمایهاجتماعی،
عمــارتتاریخیبانکتجــارتکهحالابهعنوانموزهاینبانکشــناخته
میشود،چهارشنبهشب،میزبانمراسمقرعهکشینهاییجشنوارهزمستانه
باشگاهمشتریانبانکتجارتبودکهباشعار»بهپاسهمراهیشمابهوقت
قدردانیما«،اززمســتانســالگذشته،آغازشــد.دراینمراسمعلاوهبر
مشخصشــدنبرندهکمکهزینهخریدخودروبهارزش۳میلیاردریال،
برندگان1555جایزهازجملهپنجدســتگاهتلفنهمراهو5۰جایزهنقدی
پنجمیلیونتومانیمشــخصشدند.برندگاندیگراینجشنواره۳۰۰هزار
توماناعتباردراپلیکیشنباجتبانکتجارتدریافتکردند.شرکتکنندگان
دراینجشنوارهمیتوانندباورودبهحسابکاربریخوددرباشگاهمشتریان

بانکتجارتازوضعیتخوددراینقرعهکشیمطلعشوند.
پرداخت بیش از 26 هزار میلیارد ریال تسهیلات 
تکلیفی توسط بانک سپه در خردادماه سال جاری

بانکسپهدرخردادماهسالجاری
درحوزهتســهیلاتتکلیفیمبلغ
26هــزارو96میلیــاردو12۰
میلیونریالدرقالببیشاز2۰
هزارفقرهتسهیلاتدرحوزههای
فرزندآوری، ازدواج، قرضالحسنه
کمیته مددجویــان اشــتغالزائی
امدادامامخمینی)ره(وســازمان
بهزیســتیوکمکودیعهمسکن
پرداختکردهاست.بانکسپهدر

خردادماهســالجاریدرحوزهتســهیلاتتکلیفیمبلغ26هزارو96
میلیاردو12۰میلیونریالدرقالببیشاز2۰هزارفقرهتسهیلاتدر
حوزههایقرضالحسنهازدواج،فرزندآوری،اشتغالزائیمددجویانکمیته
امدادامامخمینی)ره(وسازمانبهزیستیوکمکودیعهمسکنپرداخت
کردهاست.بهگزارشپایگاهاطلاعرسانیبانکسپه،اینبانککهدرزمره
بانکهایبرتردرزمینهپرداختتســهیلاتقرضالحسنهازدواجاست،
درخردادماهســالجاریبه9هــزارو247پروندهبهمیزان19هزارو
94میلیاردو6۰۰میلیونریالتسهیلاتقرضالحسنهازدواجباکارمزد
4درصدپرداختکردهاســت.ایندرحالیاستکهدرحوزهتسهیلات
قرضالحســنهفرزندآوری،بانکسپهدرمدتاشارهشده6هزارو2۰8
میلیــاردو2۰میلیونریالبرای9هــزارو796فقرهپروندهاختصاص
دادهاست.بانکسپههمچنینمبلغ۳۳8هزارو5۰۰میلیونریالجمعاً
بابت252فقرهتســهیلاتاشــتغالزائیبهمددجویانکمیتهامدادامام
خمینی)ره(وسازمانبهزیستیازمحلسهمیهابلاغیقانونبودجهسال
14۰1،درخردادماهسالجاریپرداختکردهاست.اینبانکهمچنین
بهتعداد7۳5فقرهپروندهتسهیلاتکمکودیعهمسکنمستأجریندر

مدتمذکور،مبلغ455میلیاردریالاختصاصدادهاست.

آخرینوضعیتبازاررمزارزهادرجهان

درآمد استخراج بیت کوین رکورد زد
درآمداســتخراجبیتکویندرســهماههدومســالبه
دلیــلتبلیغاتتوکــنBRC-2۰بــه184میلیوندلار
افزایــشیافت.بهگزارشایســنابهنقــلازکریپتو،بر
اســاسدادههایکویــنمتریک،ماینرهــایبیتکوین
184میلیــوندلارازکارمــزدتراکنشهادرســهماهه
دومبهدســتآوردهاند؛اینرقمکهبیشــترازمجموع
پنجفصلگذشتهثبتشــده،بیشتربهدلیلمحبوبیت
2۰-BRC2۰اســت.توکنهای-BRCتوکنهاواردینالز
پاســخبیتکوینبهاســتانداردتوکنERC-2۰اتریوم
هســتند.عملکرداصلیاستانداردBRC-2۰ایناستکه
بهکاربراناجازهمیدهدتاداراییهایقابلتعویضرااز
طریقپروتکلاردینالز)Ordinals(معاملهکنند.پروتکل
اردینالــزبیتکویندرژانویه2۰2۳راهاندازیشــدوبه
دلیــلاینکهامکانایجادNFTهــارارویبیتکوینبه
کاربرانارائهمیکرد،غوغاییدراکوسیســتمکریپتوبه
پاکــرد.توکنهایBRC-2۰کهدرمــاهمارسمعرفی
شــدندوشــاهدافزایشارزشبازارآنهاتقریبابهمیزان
24۰میلیــوندلاربودیــم.کاربرانبــرایضربکردن
توکنهــایBRC-2۰بایدتراکنشراباکارمزدارســال
کنندودرخواستآنهادرشبکهبیتکوینپردازششده
وبهبلوکتراکنشهایزیراضافهمیشــود.افرادبهطور
فزایندهایمایلبهپرداختهزینهاضافیبرایتراکنشها
درازایســرعتشــدندزیراهیاهودرموردتوکنهای
BRC-2۰درماهمهافزایشیافت.مقدارپولیکهماینرها
ازکارمزدتراکنشدریافتمیکنندهنوزهمقابلتوجه
اســت.مجموعارزشبازارجهانیارزهــایدیجیتالدر
حــالحاضر1.19تریلیوندلاربرآوردمیشــودکهاین

رقمنســبتبهروزقبل1.4۳درصدکمترشــدهاست.
درحالحاضــر49.71درصدکلبازارارزهایدیجیتال
دراختیــاربیتکوینبودهکهدریــکروز۰.1۰درصد
افزایشداشتهاست.حجمکلبازارارزهایدیجیتالدر
24ســاعتگذشــته۳2.2میلیارددلاراستکه9.45
درصدافزایشداشــتهاست.حجمکلدرامورمالیغیر
متمرکزدرحالحاضر2.7۳میلیارددلاراستکه8.49

درصدازکلحجم24ساعتهبازارارزهایدیجیتالبوده
وحجمتمامسکههایپایداراکنون29.28میلیارددلار
اســتکه9۰.92درصــدازکلحجم24ســاعتهبازار
ارزهایدیجیتالراتشــکیلمیدهد.بهروزرسانیقیمت
ارزهایدیجیتالی.اینردهحاویتغییراتقیمتی1۰ارز
دیجیتالیبزرگازنظرارزشبازاراســت.1-بیتکوین-
قیمــت:۳۰هــزارو5۰۳.95دلار-تغییراتقیمتی24

ســاعتگذشــته:1.19درصدکاهش-تغییراتقیمتی
یــکهفتهاخیر:1.12درصدافزایش2-اتریوم-قیمت:
1914.2۳دلار-تغییراتقیمتی24ســاعتگذشــته:
1.4۰درصــدکاهش-تغییــراتقیمتییکهفتهاخیر:
4.18درصدافزایش۳-تتر-قیمت:1.۰۰دلار-تغییرات
قیمتی24ساعتگذشته:۰.۰1درصدافزایش-تغییرات
قیمتــییکهفتهاخیر:۰.۰4درصدافزایش4-بایننس
کوین-قیمت:24۰.14دلار-تغییراتقیمتی24ساعت
گذشته:1.45درصدکاهش-تغییراتقیمتییکهفته
اخیــر:۳.۰1درصــدافزایش-5-یــواسدیکوین-
قیمت:1.۰۰دلار-تغییراتقیمتی24ســاعتگذشته:
۰.۰2درصدافزایش-تغییــراتقیمتییکهفتهاخیر:
۰.۰1درصدکاهش6-ریپــل-قیمت:۰.4784دلار-
تغییراتقیمتی24ساعتگذشته:2.68درصدکاهش-
تغییراتقیمتــییکهفتهاخیــر2.21درصدافزایش
7-کاردانو-قیمت:۰.2851دلار-تغییراتقیمتی24
ســاعتگذشــته:۳.۰6درصدکاهش-تغییراتقیمتی
یــکهفتهاخیر:5.54درصــدافزایش8-دوجکوین-
قیمــت:۰.۰6717دلار-تغییراتقیمتی24ســاعت
گذشته:2.82درصدکاهش-تغییراتقیمتییکهفته
اخیر:7.18درصدافزایش9-ســولانا-قیمت:19.48
دلار-تغییراتقیمتی24ســاعتگذشته:1.۰۰درصد
افزایــش-تغییراتقیمتییکهفتهاخیر:21.54درصد
افزایــش1۰-پولکادوت-قیمت:5.2۰دلار-تغییرات
قیمتی24ساعتگذشته:۳.17درصدکاهش-تغییرات

قیمتییکهفتهاخیر:5.8۳درصدافزایش

شــاخصکلهموزندریکهفته
معاملاتیگذشتهبازدهیبهمراتب
بهترازشــاخصکلبورستهران
وشــاخصکلفرابــورسراتجربه
کرد.بهگزارشخبرنــگارایبِنا،در
معامــلاتیکهفتهگذشــتهبازار
سرمایه)1۰تا14تیر(شاخصکل
بورسدرحالیبازده2.29درصدی
راثبتکردکــهاز5روزمعاملاتی
یکهفتهگذشــتهتنهاروزشنبه
شــاخصکلبازارسهامقرمزپوش
بودودرســایرروزهاباسبزپوشی
بهکارخودخاتمهداد.رشــد2.29
درصدیشاخصکلبورسدرحالی
رویمیدهدکــهدرمدتماهیانه
)14خردادتا14تیر(شاخصکل
بورسبــازدهمنفــی۳.8درصدی
راثبــتکردهاســت.بدینترتیب
میتوانگفتکهشــاخصکلبازار
سهامازهفتهگذشتهواردفازجدید
صعودیشــدهاســت.شاخصکل
فرابورسنیزهمجهتباشــاخص
کلبورسدریــکهفتهمعاملاتی
گذشــتهرشــد2.97درصــدیرا
ثبتکردهاســتوبازدهیماهیانه
شاخصکلفرابورسبهمنفی1.74
درصدمیرســد،بدینترتیببازار
فرابورسبــهمراتببازدهیبهتری
ازبورستهرانراتجربهکردهاست.
شــاخصکلهموزندریکهفته

معاملاتیگذشــتهبازدهیبســیار
بهترازشــاخصکلبورستهرانو
شــاخصکلفرابورستجربهکردو
اینشاخصبازدهی۳.96درصدی
رادریکهفتهمعاملاتیگذشــته

تجربهکردهاســت.اینشاخصدر
مــدتماهانهتقریبــاخنثیظاهر
شدوبازدهیمنفی۰.۰۳درصدی
رابرجایگذاشت.لازمبهذکراست
کهدرمــدتســالانه)14خرداد

14۰1تا14خرداد14۰2(شاخص
کلبورسبازدهــی45درصدیرا
ثبتکردهاســت.بازدهیســالیانه
شــاخصکلفرابورسنیــزبه4۰
درصدرســیدهاستوبازدهسالیانه
شــاخصهموزنرشدبسیارخوب
84درصدیراتجربهکردهاســت،
بهاینترتیبرشدشاخصهموزن
تقریبادوبرابررشــدشــاخصکل
بورسبودهاست،بهعبارتبهتردر
یکسالگذشتهسهامهایکوچک
بازارســهامتقریبارشــددوبرابری
نسبتبهسهامهایبزرگوشاخص
سازداشتهاســت.ازابتدایتیرماه،
دوهفتــهمعاملاتییابــهعبارت
دیگر1۰روزمعاملاتیسپریشده
اســت.درهفتهاولتیرماهشاخص
کلبورسکفحمایتیدومیلیون
و2۰۰هــزارواحدیراشکســتو
تانزدیککانــالدومیلیونو14۰
هزارواحدیکاهــشیافت،پساز
نزدیکشــدنبهاینکانالشاخص
کلبورسصعودجدیدخودراآغاز
کــردومجدداکانــالدومیلیونو
2۰۰هزارواحدیراپسگرفت،به
طوریکهشاخصکلبورسشکل
Vصعودیرارسمکرد.باتشکیلV
صعودیمیتوانامیدواربودکهدور
جدیدصعودبورسازهفتهگذشته

شروعشدهاست.

فاز جدید صعود بورس از هفته گذشته شروع شد

بامطالعهجدولزیراطلاعاتکاملیدربارهقیمتروزخودروهایشاســیبلندبهدست
خواهیدآورد.بهگزارشایبِنا،قیمتخودروهایوارداتینســبتبههفتهگذشتهکاهشی
شدهاست.برایناساسقیمتلکسوسNXهیبریدازلوکسترینشاسیبلندهایخارجی
درایران7۰۰میلیونتومانارزانشدهاست.همچنینقیمتشاسیبلندوارداتیهیوندای
سانتافهطییکهفته5۰۰میلیونتومانارزانشدهاست.قیمترنوکولیوسنیزباریزش
2۰۰میلیونیبهروزشدهاست.فولکسگلفGTIازخودروهایخارجینیز1۰۰میلیون
کاهشرابهثبترســاندهاست.قیمتخودروهایمونتاژینیزدراینمدتریزشیبوده
استکهطبقآنقیمتفونیکستیگو8مدیرانخودروباریزش15۰میلیونیرکورددار

است.

شاخصکلبورسکهروزگذشته۰.86درصتقویتشدهبودبود،امروزنیزپسازگذشت
25دقیقهازشروعبازار۰.۰4درصدرشدکردهاست.بهگزارشخبرنگارایبِنا،شاخصکل
بورسامروز)چهارشــنبه14تیر(باگذشت25دقیقهازشروعمعاملات799واحدمعادل
۰.۰4درصدرشــدکردودرکانالدومیلیونو2۰2هزارواحدیتقویتشد.شاخصکل
هموزننیز۰.15درصدرشــدکردودرکانال774هزارواحدیقرارگرفتهاست.شاخص
کلفرابورسنیز۰.22درصدمعادل62واحدافتکردهودرکانال28هزارو۳51واحدی
ایستادهاست.تاکنوندرمعاملاتامروزبیشترینحجممعاملاتبهگروهتولیدانبوهسازی
تعلقداردواینگروهشــاخصراسبزکردهاست.دومینرشدحجممعاملاتنیزبهگروه

خودرورسید.

ریزش سنگین قیمت خودروهای 
وارداتی 

انبوه سازان بورس را سبزپوش کردند

تلاطم بازار ارزهای جهانی
پسازانتشــارنتایجآخرینجلسهسیاســتگذاریفدرالرزروکهانتظاراتبازاررابرای
افزایــشنرخبهرهدراینماهتقویتکرد،ارزشدلاربهطورکلیصعودیبود.بهگزارش
ایسنابهنقلازاینوست،درآسیا،یندرنزدیکیسطحکلیدی145درهردلارقرارداشت
کهاینســطحباعثمداخلهمقاماتژاپنیدرماهسپتامبرشدهمچنینبهبوداقتصادی
متزلزلدرچینبهفشارنزولیبریوانادامهمیدهد.انتشاردقایقیازنشستژوئنفدرال
رزروحاکیازاینموردبودکهاکثریتقریببهاتفاقسیاستگذارانانتظارتشدیدبیشتر

سیاســتهایپولیایالاتمتحدهرادارندحتیباوجوداینکهتوافقکردندکهنرخبهرهرا
درماهگذشــتهثابتنگهدارند.اینامرباعثشدتادلاردرکناربازدهیخزانهداریکمی
بالاتررودزیراشــروطمبنیبراینکهفدرالرزروکمپینافزایشنرخبهرهخودرادرماه
جاریازســرخواهدگرفتونرخهابرایکاهشتورمدرمدتطولانیتریبالاترخواهند
ماند،آشکارشد.دربرابردلار،یورودرمعاملاتاولیهآسیابهکمترینمیزاندریکهفته
اخیریعنی1.۰84۳دلاررســید،درحالیکهاســترلینگ۰.۰8درصدکاهشیافتوبه
1.26925دلاررسید.شــاخصدلاربا۰.۰4درصدافزایشبه1۰۳.۳8رسید.بزرگترین
گروهاتحادیهکارگریژاپنروزچهارشنبهگفتکهشرکتهایژاپنیدرمذاکراتامسال
باکارگرانبیشترینافزایشدستمزددرسهدههاخیرراارائهکردندکهیکتحولکلیدی

درمعمایتورمپاییناینکشوراست.پسازآنکهدر
روزگذشتهبهدنبالیکنظرسنجیبخشخصوصی
کهنشــاندادفعالیتخدماتچیــندرماهژوئنبا
کمترینسرعتدرپنجماهگذشتهافزایشیافتهاست،
دلاراســترالیا۰.۰4درصدکاهشیافتوبه۰.6651
دلاررسیدوبیشاز۰.5درصدکاهشثبتکرد.یوان
چینآخرینبارپسازافتحــدود۰.4درصدیروز
گذشــته،7.259۳درهردلاردربازارفراساحلخرید

وفروششد.

آگهی دعوت مجمع عمومی عادی سالیانه
مؤسسهمطالعاتیصاحبالزمانی)عج(

بهشمارهثبت8552وشناسهملی1۰8621۳8952

بدینوســیلهازکلیهصاحبانسهامویانمایندگانقانونیآناندعوتبهعمل
میآیدتادرجلسهمجمععمومیعادیسالیانهمؤسسهکهرأسساعت14
روزشنبهمورخ14۰2/4/۳1درنشانیتهران،بلوارمرزداران،خیابانگلستان،
خیابانگلســتان2،انتهایکوچهپژوهش،پلاک1۳برگزارمیگرددحضور

بههمرسانند.
دستورجلسه:

1-قرائتواستماعوبررسیگزارشهیأتمدیرهوبازرسقانونیمؤسسهدر
خصوصعملکردمالیسال14۰1

2-تصویبترازنامهوحسابسودوزیانسالمالیمنتهیبه14۰1/12/29
۳-انتخاببازرسانقانونیمؤسسه

4-انتخاباعضایهیاتمدیرهمؤسسه
5-تعیینروزنامهکثیرالانتشارمؤسسه

6-سایرامورکهدرصلاحیتمجمععمومیعادیسالیانهاست
  هیأت مدیره
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گزیده خبر

زلنسکی:

مبارزه با روسیه بدون 
سلاح های دوربرد دشوار است

رئیس جمهوری اوکراین گفت که مبارزه با روســیه بدون سلاح های دوربرد 
دشــوار اســت. به گزارش ایلنا به نقــل از خبرگزاری فرانســه، »ولودیمیر 
زلنسکی«، رئیس جمهوری اوکراین گفت که مبارزه با روسیه بدون سلاح های 
دوربرد دشوار است. زلنسکی گفت: »بدون تسلیحات دوربرد، نه تنها انجام 

یک ماموریت تهاجمی، بلکه انجام یک عملیات دفاعی  بسیار دشوار است.«
وی افزود که تصمیم برای تامین چنین تسلیحاتی »فقط« به آمریکا بستگی 

دارد.

وزیر خزانه داری آمریکا:

 جدایی اقتصادی بین پکن و واشنگتن »غیرممکن« است
وزیر خزانه داری آمریکا امروز )جمعه( خواســتار ایجاد اصلاحات در 
چین شــده و این کشــور را بابت اقدامات تنبیهی علیه کمپانی های 
آمریکایی و کنترل های جدید صــادرات علیه برخی از منابع معدنی 
مهم مورد انتقــاد قرار داد. وزارت دارایی چین نیز اعلام کرد که پکن 
امیدوار است با کمک واشنگتن شرایط مساعدی را برای توسعه عادی 
روابط تجاری و اقتصادی بین دو کشــور ایجاد کند. به گزارش ایسنا، 
به نقل از خبرگزاری رویترز، جنــت یلن وزیر خزانه داری آمریکا که 
روز پنج شــنبه وارد پکن شــد در ادامه با بیان اینکه اقدامات صورت 
گرفتــه بر نیاز به زنجیره های تامین انعطاف پذیر و متنوع تاکید دارد، 
هشدار داد که آمریکا و متحدانش در برابر آنچه او آن را "عملکردهای 
اقتصادی ناعادلانه" چین خواند، مقابله خواهند کرد. یلن ادامه داد، به 
چین ســفر کرده تا روابط سازنده و باثباتی بین دو کشور ایجاد شود 
و در عین حال، این مســاله را مشخص کند که واشنگتن برای دفاع و 
حفاظت از منافع امنیت ملی و حقوق بشــر اقدام می کند. وی افزود: 
تبادلات معمول به دو کشــور کمک می کند تــا خطرات اقتصادی و 
مالــی را در زمانی رصد کنند که اقتصاد جهانی با مشــکلات جدی 
چون "جنگ غیرقانونی روســیه" در اوکراین و تاثیرات ثانویه پاندمی 
کرونا دســت و پنجه نرم می کند. وزیر خزانه داری آمریکا همچنین 
گفت، به مقام های چینی به صورت واضح اعلام می کند که واشنگتن 
به دنبال یک جداسازی کامل اقتصادهای آمریکا و چین از هم نیست 
بلکه نگران استفاده از سوبسیدهای گسترده برای شرکت های دولتی و 
شرکت های داخلی، موانع دسترسی به بازار برای شرکت های خارجی 

و اقدامات تنبیهی اخیر علیه شــرکت های آمریکایی است. این وزیر 
کابینه جو بایــدن، رئیس جمهوری آمریکا همچنیــن با بیان اینکه 
واشــنگتن هنوز در حال ارزیابی کنترل های جدید صادرات چین بر 
گالیوم و ژرمانیوم است که مواد معدنی اصلی مورد استفاده در تولید 
فناوری هایی مانند نیمه هادی هاســت این را هم گفت که این اقدام 
ضرورتی برای زنجیره های تامین متنوع و منعطف را محسوب می شود.   

وزیر خزانه داری آمریکا با اشــاره به اقتصاد برنامه ریزی شده چین به 
پکن تاکید کرد تا بیشــتر به سمت عملکردهای بازار محور که باعث 
رشد سریع آن در سال های گذشته منجر شده، برگردد و افزود: تغییر 
به این ســمت می تواند به نفع چین باشد. رویکرد بازار محور به رشد 
ســریع چین کمک کرد و باعث شد تا صدها میلیون انسان از قطحی 
نجات یابند. این یک موفقیت شگرف اقتصادی محسوب می شود. یلن 

خاطرنشــان کرد، طبقه رو به رشد و بزرگ متوسط جامعه چین بازار 
بزرگی برای کالاها و خدمات آمریکایی هستند و تاکید کرد: اقدامات 
هدفمند آمریکا علیه چین بر اساس نگرانی های امنیت ملی است. ما 
به دنبال تنوع هستیم نه تفرقه و جدایی. تفرقه و دودستگی بین چین 
و آمریکا به عنوان بزرگتریــن اقتصادهای دنیا باعث بی ثباتی اقتصاد 
جهانی می شود و انجام آن در نهایت غیرممکن خواهد بود. سفر یلن 
به چین با هدف کاهش تنش ها بین دو کشور است که پس از ساقط 
شدن بالون دولتی چین توسط ارتش آمریکا بر فراز حریم هوایی ایالات 
متحده و در میانه تنش ها بر سر کنترل صادرات رو به افزایش گذاشته 
اســت. هنوز هیچ نقطه عطفی در دیدار بین وزیر خزانه داری آمریکا 
و مقام های چینی وجود ندارد اگرچه مســؤولان دو کشور این مساله 
را پذیرفته اند که حفاظت از منافع امنیت ملی باعث تقویت و تعمیق 
روابط اقتصادی می شــود. وزارت امور خارجه چین امروز اعلام کرد، 
این کشور امیدوار است که آمریکا اقداماتی جدی برای ایجاد محیطی 
قابل قبول برای توسعه سالم روابط اقتصادی و تجاری دو جانبه انجام 
دهد. همچنین در بیانیه ای که از سوی وزارت دارایی چین منتشر شد، 
آمده است: »ماهیت روابط تجاری و اقتصادی چین و آمریکا محدود به 
منافع متقابل و نتایج متقابل سودمند است و در جنگ های تجاری و 
قطع ارتباطات هیچ برنده ای وجود نخواهد داشت.« این وزارتخانه ادامه 
داد: امیدواریم ایالات متحده برای ایجاد شــرایط مناسب برای توسعه 
مناســب روابط تجاری و اقتصادی بین دو کشور و دستیابی به نتایج 

سودمند متقابل، اقدامات ملموسی انجام دهد.

یک کارشــناس مســایل بین الملل گفت: مشکل و ریشه اعتراض ها در فرانسه به دولت مکرون و سیاســت های او درباره مهاجران و عرب تبارها 
برمی گردد. رحمان قهرمان پور در گفت وگو با ایسنا ریشه اعتراض ها در فرانسه را در رویکرد تاریخی این کشور و سیاست های دولت مکرون نسبت 
به مساله مهاجران دانست و گفت:  سیاست هایی که در زمینه فرهنگی، مهاجران به ویژه عرب تباران از آفریقای جنوبی در فرانسه و نیز در دولت 
مکرون پیگیری می شــود برگرفته از سیاست دولت ـ ملت سازی فرانســه در عصر روشنگری است و به نظر فرانسه هنوز نتوانسته تعارض های 
بنیادینی که در فرایند دولت  ـ ملت سازی بروز می کند را حل کند. وی ادامه داد: این تعارض ها مختص فرانسه نیست بلکه آلمان و بریتانیا نیز با 
اینها دست به گریبان هستند، اما هر کدام از این کشورها در نهایت راه حلی را پیدا کردند و توانستند از تنش هویتی کم کنند اما مدل فرانسه مدل "جمهوری خواهی جهان شمول" است، 
یعنی در این مدل یک ملت بیشتر وجود ندارد و برخلاف بریتانیا و آلمان که "تکثر" را یک اصل گرفتند، فرانسه همچنان بر اساس اصول اصل روشنگری معتقد است یک ملت بیشتر در 
فرانسه وجود ندارد! این کارشناس مسایل بین الملل گفت: این رویکرد شاید برای کشورهای در حال توسعه پذیرفتنی باشد اما برای کشوری که داعیه دموکراسی دارد و خود را در این 
حوزه سردمدار می داند پذیرفتنی نیست. قهرمان پور ادامه داد: مکرون از وقتی بر سر کار آمده، به تعبیری اسلام هراسی را تشدید کرده است. تصویب قانون مبارزه با "تجزیه طلبی" از 
مصادیق عجیب رویکرد و سیاست دولت مکرون است. این قانون به رییس جمهور فرانسه اجازه می دهد هر سازمانی که اهداف تجزیه طلبی دارد را منحل کند. شاید اگر در هند چنین 
قانونی تصویب می شد جای تعجب نداشت یا در کشورهای جهان سوم، اما چرا فرانسه این قانون را تصویب کرده است؟ کدام خطر تجزیه طلبی برای فرانسه وجود دارد؟ روشن است که 

این رویکرد فرانسه نسبت به مسلمانان است.

طبق توافق اخیر قانونگذاران فرانســوی، پلیس فرانسه می تواند با روشن کردن دوربین، میکروفون و جی پی اس تلفن های همراه 
و ســایر دســتگاه ها از راه دور از مظنونان جاسوسی کند. به گزارش ایسنا،  به نقل از خبرگزاری فرانسه،  این بخشی از یک لایحه 
گسترده تر برای آنچه »اصلاح عدالت در فرانسه« خوانده می شود، است. در حالیکه اریک دوپون مورتی، وزیر دادگستری گفت که 
این مساله "ده ها پرونده در سال" را تحت تاثیر قرار می دهد، بند جاسوسی مورد انتقاد چپ ها و طرفداران آزادی قرار گرفته است 

و آنها آن را به عنوان یک "پیمان ظالمانه جاسوسی" توصیف کرده اند. این اقدام با پوشش لپ تاپ، خودرو و سایر دستگاه ها، علاوه بر تلفن های همراه، امکان مکان یابی 
مظنونان به جرایم حداقل پنج سال زندان را فراهم می کند. دستگاه ها را می توان از راه دور برای ضبط صداها و تصاویر افراد مظنون به اقدامات مرتبط با تروریسم و   

همچنین جرایم سازمان یافته و دیگر تخلفات فعال کرد. گروه حقوق دیجیتال Squared the Internet در ماه مه گفت که این مقررات "نگرانی های جدی در مورد نقض 
آزادی های اساسی ایجاد می کند." این گروه "حق امنیت، حق زندگی خصوصی و مکاتبات خصوصی" را به اضافه "حق رفت و آمد آزادانه" یادآوری کرد و این پیشنهاد 
را بخشی از "سُر خوردن به سمت امنیت شدید" توصیف کرد. در جریان بحث های اخیر در پارلمان فرانسه، نمایندگان اردوگاه امانوئل ماکرون، رئیس جمهوری فرانسه 
اصلاحاتی را در استفاده از جاسوسی از راه دور هنگامی که "ماهیت جرم و جدیت آن" و "برای یک دوره کاملًا متناسب" مشخص باشد،  ارائه کرده اند و این امر مشروط 

بر آن است که قاضی استفاده از این ماده را تأیید کند، در حالی که کل مدت نظارت هم نمی تواند بیش از شش ماه باشد.

یک کارشناس مسایل بین الملل مطرح کرد

اجازه به پلیس فرانسه برای جاسوسی از تلفن های همراهآیا "تجزیه طلبی »فرانسه« را تهدید می کند؟
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مسؤولان مترو، خشک شدن »چشمه علی« را با حفاری های مترو 
بی ارتباط دانسته اند. از طرفی، مسؤولان میراث فرهنگی در تهران و 
ری ترجیح می دهند درباره وضعیتی که این چمشه هفت هزارساله 
به آن دچار شــده است، سکوت کنند. با این وجود، یک پژوهشگر 
تهــران و ری معتقد اســت اقداماتی که در جریان ســاخت مترو 
تهران رخ داده، در تشــدید خشک شــدن »چشمه علی« بی تاثیر 
نبوده اســت.  به گزارش ایسنا، چشمه علی شهرری برای سومین 
بار خشک شــد؛ نخســتین بار بار اوایل دهه ۹۰ بود که چشمه تا 
مرز خشــکی پیش رفت. بار دوم سال ۹۶ بود که در جریان احداث 
پروژه خط ۶ مترو، دِبی این چشمه پایین آمد و در چند روز چشمه 
خشــک شد. آن موقع، کارشناسان میراث فرهنگی معتقد بودند با 
حفر تونل و فعالیت دســتگاه )TBM( مترو، آب چشمه مسیر خود 
را تغییر داده اســت، برای همین فعالیت مترو موقتی متوقف شد و 
ســطح آب کمی بالا آمد. پس از آن سال، میراث فرهنگی تهران با 
مسؤولان مترو بارها جلسه گذاشت و تعهداتی را برای آن ها تعیین 
کرد. همچنین قرار بود مطالعات باستان شناسی دربارۀ مکان عبور 
چشمه ها از گذشته تا امروز روی این محوطۀ طبیعی انجام شود، اما 
حالا خبر رسیده که چشمه علی هفت هزارساله یک بار دیگر خشک 
شده اســت.  در پی این ماجرا، نوروز تقی پور ـ رییس اداره میراث  
فرهنگی شهر ری ـ گفته بود مکاتبات با شورای شهر و شرکت مترو 
انجام شده تا علت این خشکی بررسی شود. میراث  فرهنگی تاکنون 
دلیلی برای خشکی این چشمه مطرح نکرده و در چند روز گذشته 
شــرکت متروی تهران نیز اعلام کرده اســت که »حفاری توسعه 
جنوبی خط ۶ مترو با خشــک شدن چشمه علی بی ارتباط است و 
ماشــین حفار تونل )TBM( در پروژه توسعه جنوبی خط ۶ بیش از 
۲ سال قبل از محدوده چشمه علی عبور کرده است. متاسفانه طی 
ســال های اخیر با کاهش بارندگی ها و همچنین مدیریت نامناسب 
منابع آبی، دِبی آب این چشمه گرانبها کاهش یافته و در مقاطعی 
نیز خشــک شده است.« پس از طرح این اظهارات مسؤولان مترو، 
ایســنا پیگیر نتیجه بررسی علت خشکی چشمه علی از تقی پور ـ 
رییس میراث فرهنگی شــهر ری ـ شد که او تنها به این دو جمله 
کوتاه بســنده کرد: »موضوع را از معاونــت میراث  فرهنگی تهران 
پیگیــری می کنم و جمع بندی آن را به شــما ارائه می دهم.« این 
در حالی اســت که بعد از آن، رییس اداره میراث فرهنگی شــهر 
ری و همچنین تهران، تا لحظه ارســال این گزارش، پاســخگوی 
پیگیری های ایســنا نبودند و درحالی که این توپ هر بار به زمین 
دیگری پرتاپ می شود، همچنان پاسخ روشنی درباره علت خشکی 
این چشمه هفت هزارســاله و همچنین راه کاری برای جلوگیری از 
تکرار آن ارائه نمی شود. هرچند، احمد محیط طباطبایی ـ پژوهشگر 
تاریخ تهران و ری ـ درباره خشک شدن دوباره چشمه علی و ادعای 
مترو در این زمینه به ایسنا گفت: مهمترین موضوع در ابتدا این بود 
که اصلا لزومی برای کشــیدن خط مترو در شهر ری نبود و شهر 
ری این امکان را داشت که قطار مترو روی زمین داشته باشد. من 
سال هاست که هر هفته با وسایل نقلیه عمومی به شهر ری می روم 
و هیچ وقت از نظر حمل و نقل مشــکلی نداشته ام. ابتدا باید لزومی 
برای وجود مترو ایجاد شــود و بعد خط آن کشیده شود.  او اضافه 
کرد: اگر هم قرار اســت خط مترو برای شهرری کشیده شود، بهتر 
است روی زمین باشد. درحالی که اجرای کار به شیوه اکنون یعنی 
در ساختار طبیعی دست برده می شود. اگر خشکسالی رخ داده که 
ما منکر آن هم نیســتیم،  اقدام مترو عامل تشدید آن بوده است.  
این کارشــناس میراث  فرهنگی با بیان که البته کارشناسان میراث 
فرهنگی و زمین شناســی باید این موضوع را بررسی کنند و درباره 
آن نظر دهند، یادآور شــد: فارغ از این موضوع، هرگونه اقدامی که 
در ســاختار طبیعی ایجاد می شود به آن صدمه خواهد زد. محیط 
طباطبایــی همچنین درباره فرضیه هایی که در طول این ســال ها 
برای رفع معضل خشکی چشمه علی مطرح بوده، ازجمله پر کردن 
حوضچه آن به صورت مصنوعی، گفت: این راه کارها مانند مُســکن 
است و یک امر اساسی نیست. چشمه ای که چند هزار سال در تمام 
ادوار خشکسالی و غیرخشکسالی از کار نیفتاده، مشخص است که 

در ساختار طبیعی آن دست برده شده است. 

معمای خشک شدن چشمه 
هفت هزارساله

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

صبح ها با صبح اقتصاد!

معرفی نسل جدید هونگچی L5، گران ترین و لوکس ترین خودروی چینی

نسل جدید سدان فوق لوکس هونگچی L5 در نمایشگاه شانگهای رونمایی شده است. این خودرو بیش از ۸۰۰ هزار دلار قیمت 
خواهد داشــت. نمایشگاه شانگهای امسال شاهد رونمایی بزرگ نســل جدید گران ترین خودروی چینی یعنی سدان پرچم دار 
هونگچی L5 بوده است. این سدان لیموزین مانند چینی به طراحی کلاسیک نسل قبلی خود وفادار است اما برخی ویژگی های 
 L5 مدرن که از رولزرویس و میباخ الهام گرفته را هم با آن درآمیخته است. به همین دلیل، هرچند شاید در نگاه اول تشخیص
جدید از نسل دوم که در سال ۲۰۱۴ معرفی شد دشوار باشد اما با کمی دقت می توان متوجه به روزرسانی هایی در ظاهر خودرو 
شــد. این تغییرات شامل جلوپنجرهٔ کرومی بلندتر و ســپر جلوی متفاوت با دی لایت های جدید و ورودی هوای بزرگ با عناصر 
 L5 تزئینی کرومی می شود. چراغ های جلو نیز هرچند مشابه قبل هستند اما نمای زیباتری پیدا کرده اند. با نگاه به نمای جانبی
بلافاصله می توان فهمید که برخی ویژگی ها مثل دماغهٔ عمودی، پنجره های کشیدهٔ عقب، تزئینات کرومی دور پنجره ها و تریم 
کرومی روی دستگیرهٔ درها و رینگ ها از رولزرویس الهام گرفته اند. درهرحال، L5 جدید ظاهر چشمگیری دارد طرح دورنگ سفید 

و آبی نمونهٔ حاضر در شانگهای نیز توجهات زیادی را جلب می کند.

دستمزد الهلال به سیلوا؛ سه برابر بیشتر از سیتی
پیشنهاد وسوسه کننده الهلال به ستاره منچسترسیتی باعث شده است تا بازیکن پرتغالی در آستانه قبول آن باشد. به گزارش 
ایسنا و به نقل از ساکرنت، برناردو سیلوا حدود ۱5۰ هزار پوند در هفته در منچسترسیتی دستمزد می گیرد اما او وسوسه شده 
است تا با قراردادی نزدیک به 5۰۰ هزار پوند در هفته به عربستان نقل مکان کند. سیلوا پس از شش سال حضور در سیتی، در 
تابستان امسال به دنبال یافتن یک چالش جدید است. منابع نقل و انتقالاتی به ESPN گفته اند که ترجیح او ماندن در اروپا است 
اما او هنوز احتمال پیوستن به الهلال را رد نکرده است. سیلوا دو سال از قراردادش با سیتی باقی مانده است و سیتی  مبلغ قابل 
توجهی می خواهد تا به سیلوا اجازه جدایی دهد که البته بعید است این موضوع برای تیمهای  لیگ برتر عربستان مشکل خاصی 
باشــد. برناردو ســیلوا فصل گذشته ۳۴ بازی برای منچسترسیتی در لیگ برتر انجام داد و ۴ گل به ثمر رساند و ۶ پاس گل داد. 
پاری ســن ژرمن و بارسلونا نیز مشتاق هستند تا او را به خدمت بگیرند. مدیران باشگاه الهلال عربستان  هفته گذشته بار دیگر 
با نمایندگان سیلوا دیدار کردند. قیمت این بازیکن ۸۰ میلیون یورو اعلام شده که ظاهرا پاری سن ژرمن و الهلال مشکلی برای 
پرداخت آن ندارند. نکته بسیار مهم اینکه گواردیولا بارها اعلام کرده که مانع جدایی هیچ بازیکنی از تیمش نمی شود و اگر خود 

سیلوا به جدایی از سیتی علاقه داشته باشد به راحتی می تواند تیم را ترک کند.

پیشنهاد

چهره روز

جهان اسطوره شناسی

جلال ستاری )زاده ۱۳۱۰ رشت( محقق، اسطوره شناس 
و اندیشمند ایرانی اســت. او در سوئیس تحصیل کرد 
و دکترا گرفت. یکی از اســتادان معــروف او ژان پیاژه 
بود. او به مانند کارل گوستاو یونگ سوئیسی در رشته 
روانشناســی تحصیل کرد و مانند او دغدغه ای فراتر از 
روانشناسی فردی داشت و تمرکز خود را بر روانشناسی 
جمعی و شــناخت تأثیر مثبت یا منفی کهن الگوها و 
اسطوره ها و افسانه ها در ناخودآگاه جمعی معطوف کرد.

ایــن کتاب ها بعضاً از کتاب های مرجع و شــاخص در 
زمینه های تخصصی خود هستند. او نشان معتبر لژیون 
دونور فرانسه را دریافت کرده است. معرفی کتاب جهان 
اسطوره شناســی )۱۰( اثر جلال ستاری. ژرژ دومزیل 
دانشمند اسطوره شناس برجسته ی فرانسوی بی گمان 
در زمانه ی مـا نام دارتریـن و بلندپایه ترین متخصص در اسطوره های هنـدواروپـایـی و هنـدوایرانـی 
اسـت و نقشـی مـؤثـر در پیشـرفت اسطوره شناسی تطبیقـی داشته است. در ایران او هنوز چندان 
که باید شنـاخته نیست و از آثـار فـراوان و گونه گـون او هنـوز کتابی به فارسی درنیامده است. کتـاب 
حاضر مجموعه ی مقاله هایی اســت که تنی چند از بزرگان اسطوره شناس و دومزیل شناس چند ماه 
پیش از مرگـش دربـاره ی او نوشته و منتشـر کرده اند و می تـواند مدخلی بر شناخت او و اندیشه اش 
باشــد. ایران پیش از ایلام پردازنده اسطوره های شکوه مندی است که در ادیان زروانی و زرتشتی و 
مهری و مانوی و در ادبیات پهلوی نقش بســته اند و در شــاهنامه فردوسی و داستان های حماسی 
که شاعران دیگر به اقتفای شاهنامه سروده اند، و نیز در قصه های کهنی روایت شده اند که در مرز 
و بوم ما زاده و بالیده اند و بیم ها و امید ها و آرزوهای مردم در آن ها تجســم یلفته است، در برخی 
اســاطیر ایرانی و اسلامی نیز بازگو شــده اند. این اساطیری که کمابیش می شناسیم،خاصه اساطیر 

یونان، چیست؟

احمد اسفندیاری

احمد اســفندیاری در تهران به دنیا آمد. پدر و مادرش 
کرمانی اما از تباری مازندرانی و خویشاوند نیما یوشیج 
)علی اسفندیاری( بودند. پدر و مادر وی هر دو هنرمند 
بودند؛ پدرش عبــدالله عدل اســفندیاریخط خوش و 
صدای خوش داشــت، و مادرش ویولن می نواخت و از 
شاگردان ابوالحســن صبا بود. احمد نقاشی را ابتدا نزد 
یکی از شــاگردان کمال الملک فرا گرفت و پس از آن 
در ســال ۱۳۲۴ به دانشــکده هنرهای زیبای دانشگاه 
تهران رفت و نهایتاً با مدرک کارشناسی فارغ التحصیل 
شــد.پدر او بعد از درک علاقهٔ کودکش به نقاشی او را 
برای آموزش این هنر نزد علی محمد حیدریان -یکی از 
شاگردان کمال الملک- برد. علی محمد حیدریان با دیدن 
اســتعداد اسفندیاری در هنر نقاشی او را به تحصیل در 
دانشــکدۀ هنرهای زیبا ترغیب کرد. اسفندیاری در سال ۱۳۲۴، پس از دورهٔ یادگیری اش در امتحان 
عملی دانشکده شرکت کرد و پس از ویشکایی که چند سال در مدرسهٔ کمال الملک تحصیل کرده بود، 
و در دومین سال تأسیس دانشکده به عنوان نفر دوم پذیرفته شد و پس از ورود به دانشگاه و به خاطر 
علاقه مندی به آثار هنرمندانی چون گوگن، ســزان و رامبرانت سبک امپرسیونیسم را برای آثار خود 
انتخاب کرد. او در این سال ها با نقاشانی چون جلیل ضیاپور، حسین کاظمی، جواد حمیدی و منوچهر 
یکتایی وارد دانشــکده هنرهای زیبا شده بود و زیر نظر مدرســان فرانسوی دانشکده نقاشی را ادامه 
داد.محمود رحمانی مستندســاز شناخته شده ایرانی فیلمی با نام ابدیت )برگرفته از تابلوی ابدیت اثر 
احمداسفندیاری( از زندگی و آثار این نقاش نوگرا را آغاز کرده بود که با مرگ اسفندیاری همچنان نیمه 
تمام مانده اســت. اسفندیاری علاقهٔ خاصی به نقاشی از طبیعت دارد. در سبک اسفندیاری، رنگ های 
سرد به ویژه رنگ آبی بسیار به کار می رود، چنان که از او به »نقاش آبی ها« یاد شده است.او از خطوط 

برای دورگیری یا نمایش اشیا استفاده می کند و از قدرت نمایی تکنیکی پرهیز می کند.

فرهنگ

در آســتانه عید ســعید غدیر خم مادر ســردار سرلشکر شهید 
اســماعیل دقایقی از فرماندهان عالی سپاه در دفاع مقدس پس از 
ســال ها دوری به فرزند شهید پیوست. پیکر مادر این شهید والا 
مقام در جوار فرزند شهیدش خاکســپاری شد. به گزارش ایسنا، 
مراسم تشــیع پیکر بانو »نصرت همراهی« مادر شهید اسماعیل 
دقایقی امروز جمعه در بهشت آباد شهرستان اهواز برگزار  شد. به 

همین مناسبت مروری بر زندگی این سردار شهید داریم.
اسماعیل دقایقی درسال  ۱۳۳۳ هجری شمسی در بهبهان به دنیا 
آمد. روح و روان اسماعیل در این کانون که ارزش های اسلامی در 
آن به خوبی مشــهود بود پرورش یافت و زمینه ای برای شخصیت 
والای آینده او شــد. این خانواده با توجه به مشکلاتی که داشتند، 
مجبور شــدند به »آغاجاری« مهاجرت کنند. شــهری که بنا به 
موقعیت خاص جغرافیایی و منابــع زیرزمینی خود نه تنها مورد 
طمع غرب )بویژه آمریکا( بــود، بلکه غارت ارزش های فرهنگی و 
ســنت های اجتماعی آن نیز در برنامه های اســتکبار جهانی قرار 
داشت. اما خانواده اسماعیل نه تنها خود از این تهاجم، سرافراز بیرون آمدند، بلکه در اجرای فریضه امر به معروف و نهی 
از منکر نیز تلاش می کردند. در نتیجه،  اسماعیل نیز تمامی ارزش های وجودی خود را که از کودکی به آنها پایبند بود از 
خانواده خود فراگرفت. او که از هوش و ذکاوت سرشــاری برخوردار بود، مورد توجه خانواده قرار گرفت و پس از ورود به 
دبستان و پشت سر گذاشتن این مرحله و اتمام دبیرستان، در سال  ۱۳۴۹ در کنکور هنرستان شرکت ملی نفت )که تنها 
شاگردان ممتاز و باهوش و نمونه را می پذیرفت( شرکت کرد و پس از قبولی، به ادامه تحصیل در آن هنرستان پرداخت. 
دانش آموزان متعهد، از این آموزشکده – که در آن زمان یکی از مراکز فعال و مهم منطقه بشمار می آمد – برای مبارزه با 
رژیم استفاده می کردند. اسماعیل در همین هنرستان با محسن رضائی )فرمانده کل سپاه در دفاع مقدس( – که از دیرباز 
آشــنای وادی مبارزه بود – آشنا شد و به همراه او و دیگر همرزمانش مبارزه پیگیری را علیه رژیم و مفاسد اجتماعی آن 
آغاز کردند. اسماعیل در سال دوم هنرستان – که با برپایی جشن های  ۲5۰۰ ساله شاهنشاهی مصادف بود – در اعتصاب 
هماهنگ همرزمانش شرکت فعالی داشت و در همان سال با هدف منفجر کردن مجسمه رضاخان که در خیابان  ۲۴ متری 
اهواز نصب شده بود، به اقدامی شجاعانه دست زد و قصد خود را عملی کرد اما متاسفانه چاشنی مواد منفجره عمل نکرد.

به بهانه درگذشت مادر
چند پرده از زندگی شهید اسماعیل دقایقی
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